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PROTOKÓŁ NR XII/2019 

 XII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2018-2023 

18 listopada 2019 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XII zwyczajnej sesji Sejmiku.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

otwieram XII zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018-2023.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wita radnych i zaproszonych 

gości.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

informuję, iż na podstawie art. 21 ust. 1a ustawy o samorządzie województwa - obrady sejmiku 

województwa są transmitowane i utrwalane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Nagranie obrad jest udostępniane w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej 

samorządu województwa.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

przystępujemy do wręczenia Odznak. Sejmik Województwa Lubuskiego przyznał Odznaki Honorowe 

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego: Panu Ryszardowi Błażyńskiemu, Panu Ireneuszowi 

Gorzelannemu, Panu Radosławowi Wróblewskiemu. Dzisiaj mamy zaszczyt wręczyć te odznaczenia. 
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Proszę Pana Mirosława Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego 

o wygłoszenie krótkich laudacji. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz odczytuje laudacje. 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak i Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Anna Polak wręczają „Odznakę Honorową za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”. 

 

Laudacje stanowią załącznik nr 1 do protokołu.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Jeszcze raz serdecznie 

Panom gratuluję. Na dzisiejszą sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego, zaproszeni zostali Posłowie 

na Sejm RP VIII kadencji, którzy zakończyli pełnienie swojej funkcji, chcielibyśmy im podziękować za 

zaangażowanie w realizację działań na rzecz naszego województwa. Proszę o wystąpienie Pana Pawła 

Pudłowskiego. Zapraszam Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka Województwa Lubuskiego, aby wraz 

ze mną złożyła podziękowania Panu Posłowi. Szanowni Państwo, mamy też przyjemność dziś gościć 

nowo wybranych Senatorów i Posłów, pogratulować im wyboru oraz życzyć wielu sukcesów. 

Zapraszam Panią Katarzynę Osos, Panią Krystynę Sibińską, Pana Krystiana Kamińskiego, Senatora 

Roberta Dowhana.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak i Marszałek Województwa 

Lubuskiego Elżbieta Anna Polak składają podziękowania oraz gratulacje.  

 

Poseł na Sejm RP Krystyna Sibińska: Szanowni Państwo, korzystając z okazji, w imieniu nas 

wszystkich – byłych i obecnych parlamentarzystów, chcę bardzo serdecznie podziękować przede 

wszystkim mieszkańcom ziemi lubuskiej za oddane na nas głosy. Zostaliśmy obdarzeni mandatem 

zaufania przez mieszkańców województwa lubuskiego i zobowiązujemy się tutaj tak jak wszyscy 

jesteśmy, ale myślę, że pozostali koledzy parlamentarzyści również do tego, żeby ciężko pracować  

i odpracować te wszystkie głosy i zaufanie, żebyśmy nie zawiedli. Myślę, że będziemy mieli okazje 

opowiadać o naszej pracy w parlamencie. Ja będę pracowała, jak dotychczas w Komisji Infrastruktury, 

więc wszystkie projekty infrastrukturalne na pewno będę czujnie pilotowała – te wszystkie, które dotyczą 

województwa lubuskiego, ale myślę, że z Panią Poseł Osos dalej będziemy kontynuować pracę  

na rzecz kobiet i seniorów. Dziękuję za ten list i za piękny herb województwa lubuskiego. Jesteśmy  
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do Państwa dyspozycji. Będziemy brali czynny udział w pracach Sejmiku, ale też w pracach 

poszczególnych samorządów, zarówno w miastach i gminach, ale też we wszystkich innych 

stowarzyszeniach. Jesteśmy, tak jak powiedziałam, do dyspozycji, na stronie sejmowej są adresy 

naszych biur, adresy mailowe, więc zachęcam Państwa, żebyście korzystali, również w mediach 

społecznościowych jesteśmy aktywni w związku z tym tą drogą również możemy się kontaktować. 

Dziękuję bardzo i wszystkiego dobrego.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo i jeszcze 

raz gratulujemy. Szanowni Państwo, chciałam Państwa poinformować, że na dzisiejszą sesję została 

zaproszona Pani Zofia Batorczak – Lubuski Wojewódzki Lekarz Weterynarii, w celu przedłożenia 

informacji dotyczących wirusa ASF, niestety Pani Batorczak nie mogła przybyć, ponieważ prowadzi  

w tej chwili ważne sprawy. Zaprosimy ją na kolejną sesję. Szanowni Państwo Radni, prośbę o zabranie 

głosu na moje ręce skierował Pan Wacław Maciuszonek – Radny Województwa Lubuskiego. Bardzo 

proszę Panie Wacławie.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Radni, Szanowni Państwo Parlamentarzyści, zaproszeni goście. Ja, co prawda 5 minut temu 

dowiedziałem się, że będę mógł skorzystać z tego prawa zabrania głosu, oczywiście prosiłem dużo 

wcześniej, ale mimo tego, że nie jestem do końca przygotowany, chcę skorzystać z tego głosu, 

ponieważ sprawa jest niezwykle istotna, już wcześniej o tym mówiłem, chodzi o Kronopol. Chciałem też 

skorzystać z tego, że tak liczni na dzisiejszej sesji są parlamentarzyści. Po co w ogóle występuję, nie  

po to, żeby robić sobie jakąś laurkę, bo sukcesy Kronopolu po części związane są z moją osobą, ale już 

od 11 lat nie uczestniczę w tym wszystkim. Nie prosił mnie też o to Zarząd, żeby sprawa była jasna. 

Natomiast we wszystkich lokalnych mediach nie ma tygodnia, żeby nie było głosu o Kronopolu  

i to w sposób taki na co ta firma sobie po prostu nie zasłużyła – „jazda bez trzymanki”. Szkoda,  

że to w jakiś sposób spowodowane jest przez urząd marszałkowski. Wokół tego problemu narosło 

mnóstwo różnych nieprawidłowych sytuacji. Widzieliście Państwo, przynajmniej niektórzy z was, że był 

zapowiadany film w telewizji, tam było też wiele rzeczy nieprawdziwych. Kronopolu nie można 

porównywać z innymi firmami tak dosłownie, bo biorąc nawet pod uwagę te wszystkie sprawy z ochroną 

środowiska, podatkowe, sprawa prywatyzacji. Tego nie można porównywać z zakładami, które są nawet 

z tej samej rodziny. To po prostu jest całkowicie inny świat. Także to na pewno nie Szczecinek, nie 

Mielec i to sobie trzeba wziąć pod uwagę, bo powołujemy się na decyzje z zachodniopomorskiego,  

z podkarpackiego to nie jest to samo. Chciałbym skorzystać z obecności parlamentarzystów,  
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bo stanowiąc prawo bardzo łatwo jest „wylać dziecko z kąpielą”, bo jeżeli mówimy o odpadach,  

to są odpady, z którymi nie możemy sobie poradzić w Kartowicach, czy gdzieś indziej, ale można 

powiedzieć, że Kronopol korzysta w 100% z odpadów, bo nie ma specjalnego surowca szykowanego 

pod Kronopol. Albo są to odpady tartaczne, albo drewno, które jest po zabiegach hodowlanych z lasów. 

I tutaj definicja samych odpadów jest niezwykle istotna, ale to chyba dobrze, że w 100% firma korzysta 

z odpadów. Myślę, że to wszystko, co my tutaj jako sejmik robimy w sprawach gospodarczych, to jest 

promil tego, co ta firma przez 25 lat robiła dla tego regionu, bo to jest przynajmniej z 10% PKB. Ta firma 

od samego początku uczyła banki, ubezpieczalnie, kadry, które do dzisiaj funkcjonują dla tego regionu. 

Bardzo łatwo jest nadać jakieś odznaczenie. Byłem na 20-leciu Kronopolu jako burmistrz Żar, bardzo 

łatwo jest nadawać odznaczenia, natomiast tak trudno jest podjąć decyzję, która jest oczywista, nawet 

nie przeszkadzać. Nie można się wycofywać z tego, że się podjęło słuszną decyzję. Powoduje się 

niesamowite problemy dla firmy, tak nie można. I nie można się też tak tłumaczyć, że to nie ja to PSL,  

to w lewo, to w prawo. Przy wyborach samorządowych Pani Marszałek pozwała mnie do sądu, kiedy 

powiedziałem, że urząd podzielony jest na trzy…, a teraz znowu, PSL, nie PSL, nie można tak. Akurat 

jest w tym gronie człowiek, już dziś nie jesteśmy razem, który umiał podjąć decyzję, mówię tu o Radnym 

Cieślaku, w pewnym momencie podjął trudną decyzję, która jest do dzisiaj pożytkiem dla tego całego 

regionu. Słyszę teraz, że powołano specjalną komisję do spraw Kronopolu, może dobrze, bo sprawa 

jest niezwykle trudna, czasy się zmieniają i ci wszyscy, którzy protestują mają swoje racje. Dlatego 

problem jest taki trudny, bo oni mają prawo żyć w czystym powietrzu, ale nie można do tej komisji brać 

takich ludzi, którzy są ze wszystkimi skonfliktowani. Tak nie można pracować, dlatego już miasto nie 

chce w tym uczestniczyć. Tak nie można po prostu. Osoba, która jest bezpośrednio zainteresowana 

szkodzeniem, poprzez syna, gdzie nawet były sprawy sądowe. To nie może być osoba, u której nie 

można liczyć na obiektywność. Tak po prostu nie można robić. Ponieważ od 30 lat jestem w tej branży, 

polecam swoje usługi, Pani Marszałek może kiedyś skorzysta, bo myślę, że dla rozwiązania tego 

problemu trzeba rozmawiać i rozmawiać, ale rzeczowo, a nie konfliktowo. Kto to jest Prucnal? Dlaczego 

Pani Marszałek takiego człowieka bierze do komisji. On nie ma prawa dlatego, że kiedyś reprezentował 

przedsiębiorców. Był szefem Loży Lubuskiej BCC. Nie można występować nie wiedząc o tym, 

mieszając wiele faktów. Tak po prostu robić nie można. Po co nam tyle zakładów. Kronopol sam 

produkuje dzisiaj 1,5 razy tyle, co cała Polska, wszystkiego rodzaju płyt 30 lat temu. Powstają kolejne 

zakłady, nie wiem czy są potrzebne. Ale z drugiej strony też muszą to być działania zgodne z prawem. 

Pani Marszałek, ja proszę – trzeba podejmować odważne decyzje, bo to dla gospodarki jest niezwykle 

istotne. Dziękuję.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, na podstawie listy obecności stwierdzam, że na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego 

na sesji obecnych jest 29 radnych, wobec czego Sejmik władny jest do podejmowania prawomocnych 

uchwał. Jednocześnie informuję, że protokół z XI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został 

umieszczony na serwerze dla radnych, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura 

Sejmiku. Protokół przyjmiemy w końcowej części obrad sesji. W czasie przerwy przed punktem  

15a odbędą się posiedzenia komisji: Budżetu i Finansów – sala 108, Gospodarki i Rozwoju 

Województwa – również sala 108.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad sesji.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Panie i Panowie Radni, 

otrzymaliście Państwo zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: punkt 13a – Podjęcie uchwały  

w sprawie wyboru przedstawiciela do składu Rady Społecznej Wojewódzkiej Stacji Pogotowia 

Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Zielonej Górze – druk  

nr 200/19 oraz punkt 15a – Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia od Województwa Wielkopolskiego 

części zadania w zakresie organizacji publicznego transportu zbiorowego ze względu na planowany 

przebieg linii komunikacyjnej Leszno-Wschowa-Głogów ( - Zielona Góra) – druk nr 201/19. Szanowni 

Państwo, na wniosek Przewodniczącej Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Pani Anny Synowiec,  

proponuję rozszerzenie porządku obrad o punkt 19a – Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi 

Pani Janiny Kornatowskiej na działanie Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze – druk nr 203/19. 

Materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na serwerze dla Państwa 

Radnych. Czy mają Państwo pytania, uwagi do proponowanego porządku obrad dzisiejszej sesji? Jeżeli 

nie to poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 13a – Podjęcie 

uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela do składu Rady Społecznej Wojewódzkiej Stacji Pogotowia 

Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Zielonej Górze – druk  

nr 200/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 13a, proszę podnieść 
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rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

27 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 13a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 15a – Podjęcie uchwały 

w sprawie przyjęcia od Województwa Wielkopolskiego części zadania w zakresie organizacji 

publicznego transportu zbiorowego ze względu na planowany przebieg linii komunikacyjnej Leszno-

Wschowa-Głogów ( - Zielona Góra) – druk nr 201/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem 

porządku obrad o punkt 15a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.   

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 15a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 19a – Podjęcie uchwały 

w sprawie rozpatrzenia skargi Pani Janiny Kornatowskiej na działanie Zarządu Dróg Wojewódzkich  

w Zielonej Górze – druk nr 203/19. Kto z Państwa Radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad  

o punkt 19a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

28 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 19a.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu.  

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji Sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się 

wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk.  

29 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji wraz  z przegłosowanymi 

zmianami został przyjęty. 
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Wynik głosowania stanowi załącznik nr 7 do protokołu.  

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Punkt 3. 

Informacja o złożonych interpelacjach i zapytaniach.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo,  

w okresie międzysesyjnym do Biura Sejmiku wpłynęły: dnia 22 października zapytanie Pani Małgorzaty 

Beaty Paluch-Słowińskiej – Radnej Województwa Lubuskiego w sprawie kształtowania się bezrobocia  

w województwie lubuskim (udzielono odpowiedzi), dnia 5 i 8 listopada zapytanie i interpelacja Pani 

Małgorzaty Barbary Gośniowskiej-Koli – Radnej Województwa Lubuskiego w sprawie remontu drogi 

wojewódzkiej nr 278 w miejscowości Lubogoszcz, misji gospodarczej do Chin i Niemiec-Kolonii. Czy 

ktoś z Państwa w tej części chciałby zabrać głos? Bardzo proszę o zgłoszenia. Bardzo proszę, Pan 

Mirosław Marcinkiewicz.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Szanowni 

Państwo, minęły dwa lata od czasu, kiedy złożyłem interpelację w sprawie niebezpiecznego włączania 

się do ruchu na drodze krajowej 22 po zjeździe z S3 w Gorzowie Wlkp. Proszę Państwa, dwa lata, 

pozwolę sobie na komentarz, że gdyby ludzkość w takim tempie działała, to pewnie koła do dzisiaj 

jeszcze by nie było. Minęły dwa lata, w godzinach natężenia ruchu ci, którzy zjeżdżają tym zjazdem do 

Gorzowa wiedzą o czym mówię. Jest tam po prostu niebezpiecznie. Nie dość, że tworzą się korki 

sięgające samej S3, bo to jest jedna rzecz. Kierowcy z trudem włączają się w drogę krajową 22,  

po prostu trzeba nagle „przygazować”, kto ma lepszy samochód to może się uda i nie zostanie trącony. 

W związku z powyższym najwyższa pora, żeby coś z tym fantem zrobić. Dwa lata, powtarzam to raz 

jeszcze. Tam jest po prostu niebezpiecznie, a bezpieczeństwo na drodze to jest rzecz kluczowa. Proszę 

więc o informację, co przez te dwa lata zrobił, może jakieś prace zostały podjęte, a my o tym nie wiemy, 

oddział Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad w Zielonej Górze i po drugie, i najważniejsze, 

kiedy ten spory problem praktyczny, bo to są korki, i dotyczący bezpieczeństwa na drodze, zostanie 

załatwiony. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę 

bardzo Pani Aleksandra Mrozek. 

 



8 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowni Państwo, ja nie zależnie  

tu od wystąpienia Radnego Maciuszonka, również mam pytania dotyczące Swiss Krono, a mianowicie 

na temat działalności firmy i niepokoju, który towarzyszy mieszkańcom nie tylko Żary, ale i lubuskiego. 

Pojawiały się w mediach informacje, że na terenie tego zakładu oprócz spalania własnych odpadów  

w ilości 100 tys. ton, my jeszcze dodatkowo spalamy pyły w ilości 80 tys. ton z Niemiec i Danii, 

przywożone 4 tys. ciężarówek. Ja to cytuję tutaj za regionalną gazetą. Wydaje mi się to aż 

nieprawdopodobne. W zawiązku z tym mam pytanie, czy rzeczywiście w zakładzie spala się dodatkowe 

tony pyłów importowane z Niemiec, Danii. Kto i dlaczego wydał takie pozwolenie, jeżeli to ma miejsce, 

bo dalej nie dowierzam. Czyja to jest decyzja, jeżeli to mam miejsce – import odpadów? I czy są o tym 

poinformowane właściwe służby. I druga interpelacja dotyczy też emocji mieszkańców, a związane  

są one ze zmianą przebiegu drogi wojewódzkiej nr 282 na odcinku od Łazu do miejscowości Bojadła. 

Ta interpelacja jest dosyć obszerna, ja nie będę jej w całości czytać, dotyczy inwestycji, na którą 

czekamy 50 lat, czyli mostu w Milsku, ale nie jest ta inwestycja realizowana według mieszkańców 

kompleksowo, bo pomija się interes głównie mieszkańców Drożkowa. Na ten temat było wiele protestów 

i w związku z tym, ja tylko pozwolę sobie odczytać pytania do tej interpelacji: dlaczego oczekiwana  

od 50 lat inwestycja nie została zaplanowana w sposób kompleksowy, uwzględniający interes 

wszystkich mieszkańców gminy, jeżeli uwzględnimy obecną skale wzrostu ruchu drogowego będzie  

to około 10-12 tys. samochodów i ich dopuszczalną masę, to czy wzięto pod uwagę fakt, że ruch będzie 

puszczony środkiem Drożkowa, a jaka jest jakość techniczna tej drogi, to chyba nie trzeba tutaj 

uzasadniać. Czy wiemy, że puszczając tę drogę przez środek Drożkowa, wiemy, że po jednej stronie 

jest świetlica, szkoła, a po drugiej stronie rozbudowujące się dynamicznie osiedla i czy wzięto pod 

uwagę, że budynki wzdłuż tej drogi, jeżeli  ona będzie skracać docelowo o 20 km, a więc ruch będzie 

ogromny… 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Przepraszam Pani Radna, 

ale już się skończył czas, bardzo proszę do kropki. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Ostatnie pytanie: informacje otrzymali 

mieszkańcy, że obwodnica Drożkowa ma kosztować od 40-50 mln zł, 4 km drogi, dlaczego budujemy 

tak drogo? 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękujemy Pani Radna, 

Pani Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Dziękuję bardzo. 

Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni Państwo Radni, chciałabym tylko 

uaktualnić jedną z interpelacji, którą złożyłam w czasie międzysesyjnym. Prosiłam, aby w związku  

z wyjazdami tzw. misjami gospodarczymi, które odbywają się w ramach promocji województwa 

lubuskiego, wziąć pod uwagę przy organizowaniu takich wyjazdów, misji w przyszłym roku, aby brali  

w nich udział radni zgodnie z kompetencjami pracujący w odpowiednich komisjach. Ponawiam prośbę 

po raz kolejny, żeby wziąć to pod uwagę, abyśmy wszyscy mogli uczestniczyć w misjach, zgodnie  

z zainteresowaniami i pracą w komisjach. Pozostałe interpelacje dotyczą planowanego szkolenia, 

dotyczącego budżetu obywatelskiego, chciałabym poprosić o informację, w jakim zakresie województwo 

lubuskie współpracuje z gminami województwa lubuskiego i na jakim etapie, czy mamy taką informację, 

jest stan wdrażania budżetu obywatelskiego w gminach województwa lubuskiego. Jakie są tam zasady  

i jaki jest stan wdrażania. I kolejna interpelacja dotyczy zamówienia publicznego, które zostało 

unieważnione, a jest związane z ewaluacją, dokładnie też w treści opiszę, dotyczącą pewnie strategii 

województwa lubuskiego, miało to być przydatne. To zamówienie publiczne zostało unieważnione. 

Proszę o informacje dlaczego, czy będzie ponowiony i w jakim zakresie. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pani Maria Jaworska. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Maria Jaworska: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, składam 

wniosek w sprawie budowy obwodnicy Słubic. Natężenie ruchu na drodze krajowej nr 29 jest wielkie  

i utrudnia życie mieszkańców oraz rozwój miasta Słubice. Według generalnego pomiaru ruchu 

przeprowadzonego w 2015 roku wynika, że ilość pojazdów silnikowych wjeżdżających do miejscowości 

Słubice to 7 941 aut, a wyjeżdżających do 10 948 pojazdów. Na odcinku granica państwa – Słubice 

porusza się 8 444 pojazdy. Społeczność słubicka jest zaniepokojona wzmożonym ruchem pojazdów  

w Słubicach. Są problemy: dojazd do miasta, pracy, lekarza, szkoły w poniedziałki po każdych świętach 

jest mocno utrudniony. Możliwy przez drogi polne, leśne. Ruch samochodów ciężarowych ulicami 

miasta zwiększa hałas, zanieczyszczenia, pękają mury budynków przy ulicach głównych. Samochody 

ciężarowe dojeżdżające do granicy, omijając zakorkowaną autostradę jadą przez Słubice. Program 

Ochrony Środowiska przed Hałasem na odcinku dróg krajowych województwa lubuskiego, na którym 
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poziom hałasu przekracza poziom dopuszczalny, to jest uchwała naszego sejmiku z lutego 2019 r., 

potwierdza potrzebę budowy obwodnicy Słubic. Obwodnica miasta pozwoli na redukcję liczby 

wjeżdżających pojazdów do Słubic, zapewni poprawę standardów akustycznych. Wnioskuję, aby ująć  

w Strategii Rozwoju Województwa 2030 w celu strategicznym 3 – integracja przestrzenna regionu, cel 

operacyjny 3.1 – modernizacja oraz rozwój infrastruktury komunikacyjnej i transportu zbiorowego, 

zadania inwestycyjnego – budowa obwodnicy Słubic. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani Anna 

Chinalska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Wysoka 

Rado, składam interpelację w sprawie budowy ścieżki rowerowej od miejscowości Barłogi  

do miejscowości Bobrowice w celu poprawy bezpieczeństwa osób podróżujących rowerami. To jest 

moja powtórna interpelacja. W sprawie tej zgłosiła się do mnie Radna Gminy Bobrowice, Pani Anna 

Hałupka Początek ścieżki powinien zaczynać się od drogi powiatowej nr 1128F w miejscowości Barłogi, 

a kończyć przy sklepie „Dino”, to jest numer posesji 99c w Bobrowicach. Dla mieszkańców wsi Barłogi  

i okolic rower jest jedynym środkiem lokomocji z uwagi na brak połączeń autobusowych. Najbliższe 

sklepy są w Bobrowicach, co wiąże się z częstym korzystaniem z dróg publicznych. Odcinek drogi 

wojewódzkiej nr 287 jest bardzo niebezpieczny, bo to jest jedyna droga transportu ciężkiego na odcinku 

Dąbie-Lubsko. Bardzo duża ilość dzieci korzysta z rowerów celem dojechania do szkoły oraz na treningi 

na halę do Bobrowic, bądź do kolegów. Budowa ścieżki rowerowej na tym odcinku poprawi 

bezpieczeństwo zarówno osób przemieszczających się na rowerach, jak i pieszo. W załącznikach 

przedstawiam interpelację Pani Anny Hałupki oraz załączam listy mieszkańców wsi Dęby i Dachów, 

popierających budowę ścieżki rowerowej.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Panie 

Edwardzie proszę jeszcze o chwilę cierpliwości, proszę o wyłączenie mikrofonu, ponieważ dotarł do nas 

Pan Waldemar Sługocki. Zapraszamy Pana Posła, bo chcielibyśmy z Panią Marszałek w imieniu 

wszystkich radnych pogratulować Panu wyboru.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wraz z Marszałkiem 

Województwa Lubuskiego Elżbietą Anną Polak składają gratulacje.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

wracamy do interpelacji i zapytań, bardzo proszę Pan Edward Fedko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Edward Jan Fedko: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, 

Wysoki Sejmiku, aktualnie trwają i są dość mocno zaawansowane prace nad określeniem nowych 

obwodów łowieckich. Zajmowaliśmy się tym tematem, w sensie wysłuchania informacji, na ostatnim 

posiedzeniu Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska. Wówczas zadałem pytanie, co może się 

wydarzyć, jeśli procedura określona dla tego zagadnienia nie zostanie wyczerpana do końca marca br. 

Odpowiedź uzyskałem dość mało precyzyjną. W związku z tym bardzo proszę o odpowiedź, co będzie 

jeśli procedura zatwierdzania nowych obwodów łowieckich nie zostanie zakończona do końca marca 

br., bo wydaje mi się, że dość mocno to skomplikuje sytuację, szczególnie w obwodach graniczących  

z innymi województwami, bo jak wiemy ustawa określa, że obwody muszą się zamykać w granicach 

danego województwa. I temat drugi, nowy, o tym już Pani Przewodnicząca wspominała, miał tu być 

wojewódzki lekarz weterynarii. Wydaje się, że sprawa jest bardzo poważna, jeśli chodzi o skażenie 

naszego województwa afrykańskim pomorem świń. I ostatnie informacje, które docierają, a wynikają  

z kompleksowych poszukiwań padłych dzików w powiecie wschowskim, wskazują, że jest to problem 

bardzo poważny. Stąd też bardzo bym prosił, żeby nie czekać do następnej sesji Sejmiku, ale  

tę informację, którą przekaże wojewódzki lekarz weterynarii, natychmiast przesłać do wszystkich 

radnych, bowiem rzeczywiście jest to przedmiotem dużego zainteresowania oraz przedmiotem dużego 

zagrożenia, szczególnie dla producentów trzody chlewnej. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo dziękuję  

za tę sugestię i na pewno też po uzyskaniu informacji wszystkim Państwu Radnym ją prześlemy. 

Bardzo proszę Pan Jan Świrepo.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Jan Świrepo: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Szanowni 

Radni, pierwsza moja interpelacja dotyczy dofinansowania projektu, dotyczącego rozszerzenia oferty 

Ośrodka Terapii Zajęciowej w Dankowie. Podczas realizacji tego projektu, przed odbiorem doszło  

do pożaru. Beneficjent Tomasz Hołyński zwrócił się z prośbą o przedłużenie terminu realizacji tego 

projektu do dnia 31.05.2020 z prośbą, że wykona ten projekt z własnych pieniędzy. Niedawno otrzymał 

decyzję, że nie wyraża się zgody na przedłużenie tego terminu. Dlatego zwracam się do Pani Marszałek 

o wnikliwe rozpatrzenie tej decyzji, bo na pewno beneficjent odwoła się od tego, bo według mnie należy 

służyć ludziom, a nie trzymać się twardo przepisów. Druga dotyczy remontu dróg 156, 155, 154  
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w gminie Stare Kurowo. Droga 154 jest zniszczona poprzez bobry, jest nierówność, wymaga 

szczegółowej naprawy odcinkowej. Natomiast droga 156 dotyczy miejscowości Stare Kurowo. 

Chciałbym, aby w nowym budżecie znalazły się pieniądze na te drogi. Trzecia interpelacja dotyczy 

remontu dróg i drobnych udoskonaleń na drogach 156 i 157 w gminie Zwierzyń. Mam nadzieję,  

że w nowym budżecie znajdą się na to pieniądze. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Kazimierz Łatwiński. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Kazimierz Łatwiński: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Państwo, czy Zarząd Województwa może przystąpić do przedstawienia zainteresowanym mieszkańcom 

proponowanych przebiegów obwodnicy miejscowości Drożków na trasie prowadzącej  

do nowobudowanego mostu w Milsku. A po przeprowadzeniu tych konsultacji, w jak najszybciej 

przystąpić do sporządzenia dokumentacji projektowej, nie czekając jaka będzie alokacja środków  

w Regionalnym Programie Operacyjnym. Po drugie, chciałem zapytać, czy już została opanowana 

sytuacja z utrudnieniami w komunikacji kolejowej na trasie Zielona Góra – Frankfurt nad Odrą. Wpłynęła 

taka informacja do Zarządu Województwa, że były opóźnienia, były perturbacje z funkcjonowaniem 

autobusowej komunikacji zewnętrznej. Chciałem zapytać, czy udało się już tę sytuację opanować.  

I trzecie pytanie, to jest moja prośba, już wcześniej wstępnie taką prośbę zgłaszałem, czy można 

zaprosić przedstawicieli stowarzyszenia, które skutecznie od lat walczyło o budowę mostu w Pomorsku 

do prac przygotowawczych inwestycji związanej z budową mostu w Pomorsku i prowadzeniem 

obwodnic do tego mostu, m.in. dlatego, że byłby to dodatkowy sposób komunikacji z mieszkańcami. 

Wydaje mi się, że powinniśmy wyciągnąć pewne wnioski. Mimo, że konsultacje przebiegu obwodnicy 

Łazu i Zaboru, według mojej wiedzy były rzetelnie prowadzone, to jednak komunikacja chyba 

szwankowała z mieszkańcami, nie każdy czuł się poinformowany. Chociaż informacje o konsultacjach 

były, więc wydaje mi się, że w interesie wszystkich, którzy uczestniczą w budowie mostu w Pomorsku 

jest, żeby jak najbardziej uspołecznić ten proces. Tym bardziej, że to stowarzyszenie od lat 

konstruktywnie działa na rzecz budowy tego mostu. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pani Beata Kulczycka. 
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Radna Województwa Lubuskiego Beata Katarzyna Kulczycka: Szanowna Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Radni, ja mam dziś dwie interpelacje. Pierwsza z nich dotyczy przyjęcia i opracowania  

w województwie dokumentu strategicznego, jakim powinna być regionalna polityka rowerowa. Mam 

wrażenie, że o potencjale rowerowym województwa nie będę mówić, bo on jest oczywisty, ale o tym,  

że w województwie panują różne standardy, różne wskazania i brak jest upowszechnienia dobrych 

praktyk, to wydaje się rzeczą oczywistą. Bardzo się cieszę, że w województwie powstaje koncepcja 

Oder Velo, ale ona porządkuje jedynie bazę ścieżek i porządkuje usieciowienie ścieżek regionalnych 

plus aplikacji. Brak jest dla mnie standardów chociażby w zakresie projektowania ścieżek rowerowych, 

rozwiązań czysto infrastrukturalnych w zakresie też oznakowania ścieżek rowerowych, nie mówiąc  

o promocji, edukacji i nie mówiąc o konkretnych rozwiązaniach. Chciałbym podkreślić, że w Polsce 

takowe dokumenty są opracowywane na poziomie regionalnym: Śląsk ma uchwalone w 2019, Dolny 

Śląsk wcześniej i wydaje mi się, że w województwie lubuskim tego bardzo brakuje. Tym bardziej, że ten 

dokument stanowiłby wytyczną dla powiatowych strategii ruchu rowerowego, ponieważ powiaty  

są tu najlepszymi biorcami polityki rowerowej i usieciowienia ścieżkami rowerowymi, i w tym zakresie 

bardzo duże braki funkcjonują w naszym województwie. Druga moja interpelacja i wniosek dotyczy 

zespołu konsultacyjno-doradczego do spraw RPO 2021-2027, ponieważ ten zespół się ukonstytuował, 

zainaugurował swoją działalność 13 listopada i wnoszę o rozszerzenie składu osobowego  

o przedstawicieli miast średnich. Oczywiście Krajowa Strategia Rozwoju Regionalnego definiuje  

te miasta jako obligatoryjnych biorców środków unijnych zarówno na poziomie regionalnym, jak  

i na poziomie krajowym. Poza tym uważam, że miasta średnie mają duże doświadczenie w zakresie 

chociażby Kontraktu Lubuskiego – narzędzia, które było dedykowane w tym okresie programowania.  

I myślę, że swoim doświadczeniem, oprócz miast wojewódzkich, ZIT-ów, które w tym zespole 

uczestniczą, te miasta mogłyby mieć pozytywny wpływ na opinię tego zespołu. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Łukasz Mejza. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Łukasz Mejza: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Państwo, chciałbym w imieniu mieszkańców województwa lubuskiego złożyć kilka wniosków  

i interpelacji. Pierwszy z nich składam jako przedsiębiorca w imieniu przedsiębiorców. Pani Marszałek 

Polak z Małomic niczym Pan Andersen z Kopenhagi karmi nas opowiadaniami o zielonej krainie 

nowoczesnych technologii. Niestety tak jak istnienia tych słynnych bohaterów tego duńskiego artysty nie 

możemy potwierdzić, tak pozycja lubuskiego w rankingach innowacyjności, również nie potwierdza 
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istnienia tej baśniowej, zielonej krainy nowoczesnych technologii. W związku z tym chcę zapytać, jakie 

działania zostały podjęte przez Panią Marszałek w zakresie poprawienia w rankingu innowacyjności 

województw niechlubnej ostatniej pozycji oraz co do wymiaru „zieleni” tego powiedzenia, jakie inicjatywy 

wsparcia dla przedsiębiorców z branży OZE podjęła Pani Marszałek w ostatnim roku. Drugą interpelację 

składam w imieniu mieszkańców Gądkowa Wielkiego, a także pozostałych użytkowników dogi 

wojewódzkiej nr 139 i tutaj zwracam się z wnioskiem o natychmiastową modernizację drogi 

wojewódzkiej nr 139 na odcinku od Gądkowa Wielkiego do Rzepina. Jest to jedyna droga przebiegająca 

przez miejscowości, leżące na tym odcinku, w związku z czym utrzymywanie obecnego stanu jej 

nawierzchni sprawia, że mieszkańcy ze wspomnianych przeze mnie miejscowości, są społecznie 

wykluczeni. W imieniu mieszkańców gminy Gubin natomiast składam interpelację dotyczącą 

modernizacji odcinka drogi wojewódzkiej nr 138 pomiędzy miejscowościami Wałowice a Chlebowo. 

Kolejny wniosek dotyczy poparcia apelu Rady Miasta Gubina. Mam nadzieję, że Pani Marszałek nie 

dzieli mieszkańców województwa lubuskiego na lepszy i gorszy sort. Mieszkańcy powiatu 

krośnieńskiego, mieszkańcy Gubina również mają swoje sportowe marzenia i podobnie jak chociażby 

mieszkańcy Słubic, chcieliby je spełniać. Dlatego liczymy, że również oni dostaną dofinansowanie  

do budowy wymarzonej hali sportowej. Następna interpelacja dotyczy pojawienia się ASF na terenie 

województwa lubuskiego i chciałbym zapytać, jakie samorząd województwa ma na ten temat informacje 

i jakie kroki zostały poczynione, aby nie dochodziło do rozprzestrzeniania tej niezwykle niebezpiecznej 

choroby – afrykańskiego pomoru świń na terenie województwa lubuskiego. Dziękuję serdecznie. 

 

Interpelacje i zapytania złożone na piśmie stanowią załącznik nr 9 do protokołu.  

 

Punkt 4. 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo, nie ma już 

zgłoszeń, zatem przechodzimy do kolejnego punktu, jakim jest - Informacja na temat bieżącej pracy 

Zarządu Województwa Lubuskiego. Proszę o zabranie głosu Panią Elżbietę Annę Polak – Marszałka 

Województwa Lubuskiego.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Dostojni Parlamentarzyści, Pani 

Przewodnicząca, Szanowni Radni, Drodzy Goście, od 14 października, czyli… 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Marszałek, 

przepraszam bardzo, ale mamy dzisiaj wyjątkowy dzień, dotarła do nas Pani Poseł Jolanta Fedak, 

serdecznie witamy i zapraszamy od razu do nas, bo chcielibyśmy pogratulować wyboru i życzyć 

wszystkiego dobrego. Zapraszam Pani Poseł.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak wraz z Marszałkiem 

Województwa Lubuskiego Elżbietą Anną Polak składają gratulacje.  

 

Poseł na Sejm Jolanta Fedak: Dzień dobry, witam Państwa bardzo serdecznie. Chciałam oczywiście 

podziękować za te miłe gratulacje radnym, a w szczególności Pani Przewodniczącej Haręźlak, która się 

wydatnie przyczyniła do tego sukcesu, będąc jedną z osób, która występowała na liście Polskiego 

Stronnictwa Ludowego. Chciałam także podziękować wszystkim tym, którzy przynieśli głosy na tę listę. 

Tym bardziej, że w naszym przypadku padł historyczny rekord ilości głosów w województwie, odkąd jest 

nowy podział administracyjny. Dlatego jeszcze raz bardzo serdecznie za te życzenia dziękuję. Również 

osobom, które razem ze mną prowadziły tę kampanię. Dziękuję uprzejmie. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Pani Marszałek, serdecznie 

zapraszam. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Wracając do informacji,  

od 14 października 9 posiedzeń Zarządu, 90 uchwał, również ponad 115 różnych innych spraw i tematy 

na dzisiejszą sesję. Pozwolę sobie tak w skrócie, ponieważ Państwo również otrzymaliście na piśmie, 

ale te informacje, które są bardzo ważne, a zwłaszcza te finansowe. 24 mln to nowy konkurs, z taką 

alokacją dla przedsiębiorców, nabór wniosków trwa, więc ważna informacja również dla Państwa  

do przekazania dla lubuszan, do 23 grudnia przyjmujemy wnioski. Kolejny konkurs w zakresie 

gospodarki wodno-ściekowej, też duża alokacja 15 mln zł i nabór jest w trakcie do 29 listopada.  

W zakresie promocji regionu, o czym tak często mówimy i misjach, czyli umiędzynarodowieniu sektora, 

też mamy akurat nabór, więc również nie tylko może urząd marszałkowski aplikować i organizować 

misje, również inni beneficjenci, do 6 grudnia przyjmujemy wnioski, mamy kwotę jeszcze do dyspozycji 

– 2,5 mln zł. To były w ramach Regionalnego Programu Inwestycyjnego, w ramach Europejskiego 

Funduszu Społecznego. W zakresie profilaktyki raka jelita grubego – do 13 grudnia nabór, 3,5 mln. 

Nowotworów złośliwych szyjki macicy i piersi na działania związane z profilaktyką i promocją –  

do 13 grudnia, alokacja też spora 2,3 mln. Rozstrzygamy też na bieżąco konkursy, trzeba powiedzieć, 
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że to już jest finisz Regionalnego Programu, do kontraktacji mamy tylko rok. Liczymy na to,  

że od 1 stycznia 2021 roku wystartujemy już z nowym programem. I tak w zakresie aktywnego 

włączenia na kwotę 11,5 mln – 5 projektów dostało dofinansowanie w ramach podmiotów integracji 

społecznej. I w zakresie programów aktywnej integracji – 1 mln 260 tys. dla 2 projektów Powiatowych 

Centrów Pomocy Rodzinie w Gorzowie Wlkp. Departament Infrastruktury Społecznej – Zarząd przyjął 

do konsultacji projekt programu współpracy z organizacjami pozarządowymi, powołaliśmy również 

członków rady Muzeum Lubuskiego w Gorzowie Wlkp. W zakresie Departamentu Środowiska został 

powołany przez Zarząd Województwa zespół ekspertów ds. funkcjonowania spółki SWISS Krono  

w Żarach na stan środowiska, ponieważ obszerne było wystąpienie w tej sprawie na ten temat, jak 

również interpelacje, dzisiaj również informowałam dosyć obszernie Klub Radnych Platformy 

Obywatelskiej, wcześniej na temat procedur i postępowania w tym obszarze. Chciałabym też króciutko 

Państwu powiedzieć, że nie tylko powołaliśmy ten zespół ekspercki w uzgodnieniu z zarządem 

Kronopolu, który chce również otworzyć siedzibę i pokazać w jaki sposób pracuje, w jakich warunkach  

i przy wykorzystaniu jakich nowoczesnych technologii występuje tam spalanie i kory drzewnej, i pyłu 

drzewnego, nie chodzi nam tylko o to, żeby ten zespół merytorycznie zapoznał się ze wszystkimi 

procedurami, które w tym zakresie prowadzimy. Również wystąpiliśmy o odrębna ekspertyzę prawną  

w zakresie decyzji podejmowanych przez departament środowiska, ale również przez Zarząd 

Województwa. Dysponujemy już tą ekspertyzą, otrzymaliśmy ją w piątek. Niezależnie od opinii 

prawnych, które posiadamy, Zarząd też przygotował postanowienie w sprawie wstrzymania wykonania 

decyzji Marszałka ale z vacatio legis 6-miesięcznym, ponieważ oczekujemy na rozstrzygnięcie 

ostateczne przez Głównego Inspektora Ochrony Środowiska. Kronopol odwołał się od postanowienia 

Głównego Inspektora Ochrony Środowiska. W tym postanowieniu Główny Inspektor stwierdził 

nieważność części postanowienia Wojewódzkiego Inspektora Ochrony Środowiska, dotyczącego pyłu 

drzewnego z klejem, tak mówiąc prostym językiem. Jak Państwo widzicie w tych procedurach sporo  

się dzieje. Jest to temat w tej chwili numer 1. Problem, którego nie zamiatamy pod dywan. Zajmujemy 

się tym problemem na bieżąco. Jesteśmy również w stałym kontakcie ze społecznikami, którzy weszli  

w skład zespołu eksperckiego i stawiają nam konkretne wnioski i pytania, jak również uwagi. 

Rozmawiamy również z zarządem Kronopolu, z Ministrem Środowiska i z Głównym Inspektorem 

Ochrony Środowiska. Muszę przyznać, że ten czas wyborów nie pomógł, ponieważ nastąpiły również 

zmiany personalne w ministerstwie środowiska i oczekiwane przeze mnie spotkanie, organizowane 

przez Ministra Środowiska z podmiotami, które prowadzą taką produkcję, zostało odwołane i nie ma 

nowego terminu. Jest też nowy Minister Środowiska. To są oczywiście problemy, ale myślę, że tylko 

czasowe. Ponieważ sprawa nie dotyczy jednej firmy, tak jak wcześniej zauważył Pan Radny 
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Maciuszonek, w naszym regionie, w Polsce mamy ponad 300 takich firm, które muszą się zmierzyć  

z problemem i dostosować prowadzenie swojej produkcji do zgodności ze środowiskiem. 

Poinformujemy Państwa o ostatecznych decyzjach, jakie zapadną. Następny temat, którym się również 

zajmowaliśmy, też w opinii publicznej bardzo nośny, dotyczy budowy mostu w Milsku, obwodnicy 

Zaboru, Łaz i Drożkowa. Odbyły się wszystkie konsultacje, tak jak Pan Radny powiedział, w których 

uczestniczył i dziękuję bardzo. Były to konsultacje publiczne. W tej chwili planujemy budowę obwodnicy 

w Drożkowie, o czym rozmawialiśmy podczas ostatniego spotkania na sesji w Zaborze. Jest wykonana 

koncepcja. Nie będziemy czekać oczywiście na Regionalny Program w nowej edycji, te plany 

przygotowawcze są prowadzone. Natomiast czy znajdą się środki na ten cel, to będzie już 

rozstrzygnięcie w nowej perspektywie. My tak naprawdę wiemy, jakich się możemy spodziewać 

środków i jakie są priorytety do realizacji w nowej perspektywie. Będzie to ponad 20-25% mniej niż w tej 

perspektywie, czyli dokładnie tyle samo, ile w latach 2007-2013. Mieliśmy wtedy do dyspozycji jakieś 

680 mln euro. W tej chwili jest to 906 mln euro, więc będzie mniej, ale również będą środki na tego typu 

działania, stąd też pracujemy nad zmianą Wojewódzkiego Programu Budowy i Modernizacji Dróg, 

aktualizacją tego programu, ponieważ większość zadań, które tam wpisaliśmy do tej pory zostały 

zrealizowane, bądź są w trakcie realizacji, tak samo jak budowa mostu w Milsku. Wracając  

do obwodnicy Drożkowa, również zapowiedzieliśmy kolejne spotkanie tak, żeby pokazać koncepcję, 

która jest przygotowana i planowany przebieg realizacji tego zadania, do sfinansowania na pewno nie  

w tej perspektywie, ponieważ nie była ta inwestycja planowana ani w Strategii Rozwoju Województwa, 

ani w Wojewódzkim Programie Budowy i Modernizacji Dróg, jest planowana do kolejnej perspektywy. 

Jeżeli chodzi o Przewozy Regionalne prowadzimy w tej chwili negocjacje ze spółką w zakresie 

przedłużenia umowy na kolejne 10 lat, możemy więc stawiać w tym czasie, w czasie prowadzenia 

rozmów nasze warunki, dotyczące poprawy połączeń tych Zielona Góra – Frankfurt i innych. Przewozy 

Regionalne zaproponowały szereg również nowych połączeń kolejowych. Pracujemy nad tym, żeby 

zniknęły białe plamy w naszym regionie, bo konieczne jest przeciwdziałanie wykluczeniu 

transportowemu. Ja również spotkałam się z Prezesem Przewozów Regionalnych i ustaliliśmy, że tam, 

gdzie nie są rentowne połączenia, jest niski strumień pasażerów, będą również kursowały busy  

i autobusy i to w ramach Przewozów Regionalnych. O szczegółach będziemy informować Państwa  

na bieżąco. W zakresie zdrowia – przekazaliśmy dotację 0,5 mln zł dla szpitala w Gorzowie  

na modernizację i pierwsze wyposażenie Pracowni Żywienia Pozajelitowego. Odbyły się również 

zgromadzenia wspólników jednostek ochrony zdrowia, ponieważ jak Państwo wiecie nie jest dobra 

sytuacja finansowa w jednostkach ochrony zdrowia. W tej chwili widać to wyraźnie w planach  

i w realizacji planów w szpitalach powiatowych, które pierwsze zderzyły się z wielkimi problemami 
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reformy finansowej. Ryczałt nie zaspokaja potrzeb, aczkolwiek kontrakty znacznie wzrosły, mamy 

więcej pieniędzy w kasie Narodowego Funduszu Zdrowia, to koszty bardziej wzrosły. I to nie jest moja 

tylko ocena i moich pracowników, ale mamy na biurku świeżutki raport Najwyższej Izby Kontroli, który 

również ocenia, że znacznie przerosły koszty wzrost środków finansowych w ochronie zdrowia, jest ich 

za mało. Reformowanie nie wyszło na dobre, to które zostało przeprowadzone dla naszych szpitali. Nie 

są również płacone nadwykonania, które są realizowane, zwłaszcza przez nasze duże szpitale  

w Gorzowie i Zielonej Górze, gdzie widzimy zagrożenie wynikiem ujemnym w tym roku, na koniec roku, 

zarówno w Gorzowie, jak i Zielonej Górze. Stąd też zgromadzenia wspólników, wsparcie naszych 

jednostek finansowe, ale również wyrażamy zgodę na nowe rozwiązania, tak jak w Zielonej Górze – 

utworzenie Pracowni Hemodynamiki i na ten cel szpital zaciąga kredyt, zarówno zgromadzenie 

wspólników, jak i rada nadzorcza wyraziły zgodę. W tym czasie również odbyło się 45-lecie 

Elektrociepłowni w tej sali, która prowadzi działalność eko, już od 2012 roku nie używa węgla. Most  

w Skwierzynie już został oddany do użytku, jest to nasza inwestycja wojewódzka. Świętowaliśmy 

również 20-lecie Europejskiej Akademii Sportu, która współpracuje z Wojewódzkim Ośrodkiem Sportu  

w Drzonkowie i wspólnie realizuje wiele projektów. Gościliśmy francuską delegację z Le Lot z naszego 

regionu partnerskiego, tym razem strażacką, która podpisała umowę z Zarządem Ochotniczych Straży 

w Województwie. Odbył się Sejmik Młodzieżowy i warto przypomnieć propozycje młodych do naszych 

dokumentów strategicznych, chociażby takich jak Strategia Rozwoju Województwa, którą w tej chwili 

aktualizujemy. Młodzież stawia przede wszystkim na: pobudzenie przedsiębiorczości w firmach, 

zainteresowanie się większe młodymi, poprzez wsparcie staży, praktyk – płatnych staży, nie 

bezpłatnych, tak wyobrażają sobie młodzi inwestycje w ich świat, zwiększenie również połączeń 

transportu publicznego, przeciwdziałanie wykluczeniu transportowemu, ponieważ bardzo często młodzi 

narzekali, że co z tego, że się tyle dzieje w stolicach, dużych miastach, a nie mają jak tam dojechać, 

nacisk na komunikację eko, elektryczną. Także nie uciekniemy absolutnie od tematów ochrony 

środowiska, ekologicznych, to musi być numer 1. Taki też jest priorytet w nowej perspektywie 

europejskiej – zielona Europa i taki też jest priorytet w naszym regionie – zielona kraina nowoczesnych 

technologii, do tego zmierzamy Panie Radny, potwierdzam – jestem Ela znad Bobru, z Małomic,  

ale to my razem przyjęliśmy taką strategię i realizujemy tę misję w zakresie zielonej krainy i jak widać, 

również strategia europejska wpisuje się w strategię zielonego regionu, jakim jest region lubuski i mam 

nadzieję, że takim będzie. Pozostałe na naszej stronie, już nie będę wszystkich przytaczać. Lubuscy 

przedsiębiorcy poznali kazachski rynek, bardzo dobra wizyta. Przedsiębiorcy będą mieli wkrótce 

spotkanie podsumowujące. Wspólnie i aktywnie na pograniczu – 6 listopada podsumowanie Interregu, 

ale również rozmowa o przyszłości, o priorytetach na przyszłość. W ramach naszego Kontraktu 
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Terytorialnego, to jest umowa między rządem a samorządem, mamy wpisanych i realizowanych wiele 

projektów, które na pewno będą zrealizowane, ale na pewno nie będzie zrealizowany projekt, który też 

wybraliśmy jako strategiczny w Wicinie, jest to grodzisko, gdzie mamy bardzo dużo obiektów 

archeologicznych i rozmowy prowadzimy na ten temat, czy wpisać do następnej perspektywy ten 

projekt, czy uda się może jeszcze w obecnej część zadań zrealizować. Most w Milsku – to już mówiłam. 

Bardzo emocjonalne, mogę powiedzieć łagodnie, spotkanie w Zaborze. Jednak trzeba poprawić 

komunikację, tak jak Pan Radny powiedział społeczną, bo pomimo konsultacji wiele osób nie wie. 

Niestety, gdy ogłaszamy takie konsultacje, na przykład Strategii Rozwoju Województwa, czy też nowej 

perspektywy to była jedna przedstawicielka z organizacji pozarządowych, a są to komunikaty na BIP-ie, 

na naszej stronie, w prasie, w naszym regionie. Jednak potrzeba więcej takich spotkań i więcej działań 

w tym zakresie, żeby do mieszkańców informacja dotarła. Świętowaliśmy również 20-lecie Towarzystwa 

na Rzecz Rozwoju Energetyki, to też jest bardzo ważna działalność tego towarzystwa, które 

współpracuje z nami w zakresie realizacji naszej strategii. Stypendia dla młodych – zakończyliśmy 

nabór, przypomnę, że 260 uczniów otrzyma stypendia, dzięki środkom unijnym z Europejskiego 

Funduszu Społecznego po 600 zł da uczniów szkół podstawowych i po 800 zł dla uczniów liceów  

w zakresie kompetencji kluczowych. Poznaliśmy też ludzi 30-lecia wolnej Polski, trochę było 

kontrowersji wobec tego, ponieważ nie znalazły się kobiety w tej jedenastce. Przypomnę, że kapituła 

głosowała tajnie i tak po prostu wyszło. Ja osobiście bardzo często zgłaszam kobiety do tytułu: 

„Zasłużona dla Województwa Lubuskiego”, dzięki temu na mój wniosek 32 panie otrzymały ten tytuł. 

Mamy tylko 2 kobiety, które posiadają tytuł „Honorowego Obywatela” na 22 osoby. Też apeluję  

do radnych, bo również takie wnioski też możecie Państwo składać w zakresie różnych nominacji  

i tytułów, które przyznajemy. Osobiście przyznałam 55 tytułów dla kobiet: „Liderki samorządu”.  

I też oczekujemy na kolejne pomysły i wnioski dla uhonorowania ludzi, bo widać, że jest to bardzo 

ważne. Podobnie też było z tytułem: „Człowiek 15-lecia Polski w Unii Europejskiej”. Beaujolais  

po lubusku – prawdziwe tłumy w Lubuskim Centrum Winiarstwa, myślę, że sprawdziło się już naprawdę, 

11 listopada zabrakło miejsc w środku, potężny tłum był również na zewnątrz. Podobnie śpiewaliśmy dla 

Niepodległej pieśni patriotyczne pod Filharmonią Zielonogórską wspólnie z Lubuszanami, też 

prawdziwe tłumy. Mieszkańcy też potrzebują takich niekonwencjonalnych sposobów świętowania  

i to też się bardzo sprawdza. Na wniosek Państwa odpowiadam, że do zespołu konsultacyjnego nową 

perspektywę dla Pani Beaty Kulczyckiej, oczywiście przyjmujemy ten wniosek i rozszerzymy wniosek, 

bo o to chodzi, żeby jak najwięcej środowisk było reprezentowanych. Jak najszerzej chcemy 

konsultować nową perspektywę. Zarząd również przyjął projekt budżetu na 2020 rok. O szczegółach  

na ten temat Państwu powiem podczas szkolenia już w najbliższy piątek dla radnych. Planowane 
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dochody – 547 mln, wydatki – 604 mln, deficyt – 57 mln, częściowo pokryjemy z wolnych środków, 

planowany kredyt inwestycyjny na inwestycje łączone z funduszami europejskimi – 40 mln zł. I kilka 

słów, jeżeli Państwo pozwolicie, na temat interpelacji: te głównie drogowe, dotyczące budowy ścieżek, 

zjazdów, to na piśmie udzielimy, na temat Kronopolu – starałam się Państwu odpowiedzieć oraz 

budowy mostu w Milsku i Drożkowie, bo to są w tej chwili takie najbardziej nośne medialnie. Jeżeli 

chodzi o budżet obywatelski to przedstawimy podczas szkolenia z radnymi informacje na ten temat.  

My w żaden sposób nie możemy nadzorować budżetów obywatelskich gmin, możemy stworzyć własną 

koncepcję i nad tym pracujemy. Mamy już zresztą budżet inicjatyw obywatelskich dla młodych, dla 

seniorów, dla obszarów wiejskich, także wiele przykładów jak to regiony prowadzą. Budowa obwodnicy 

Słubic – pracujemy nad aktualizacją programu w zakresie modernizacji budowy dróg i mostów pod 

nową perspektywę, więc wszystko jest możliwe. Oczywiście wszystkie interpelacje Państwa bierzemy 

pod uwagę i przeprowadzamy analizę możliwości realizacji tych zadań. Budowa ścieżek rowerowych – 

to też jest temat często zgłaszany, jak również polityka regionalna w zakresie ścieżek rowerowych – 

temat, który przygotowujemy do podjęcia. Mamy wiele dobrych przykładów: Małopolska, Polska 

wschodnia. To są można powiedzieć gotowe wzory. Nawet jest taki pomysł, Pan Marszałek Jabłoński 

proponował utworzenie funduszu ścieżek rowerowych w oparciu już o tę inwentaryzację ścieżek, które 

prowadzimy już w ramach INTERREG-u. Tak, żeby tę bazę, którą stworzymy później łączyć, bo niektóre 

ścieżki się nie łączą. Jeżeli chodzi o afrykański pomór świń to jest to zadanie wojewody, Pan Marszałek 

powie. Przewozy regionalne – jeszcze raz podkreślę, prowadzimy w tej chwili negocjacje w związku  

z wnioskiem przewozów o wydłużenie umowy o 10 lat, więc możemy pewne warunki jak najbardziej 

stawiać. Spotkanie w sprawie budowy mostu w Pomorsku ze stowarzyszeniem konsultacyjne jest 

potrzebne, bo też są różne pomysły na przebieg dróg, łączących obie strony Odry, a przypomnę,  

że środki finansowe na budowę tego mostu będą z budżetu państwa. Poprawa innowacyjności – to jest 

interpelacja Pana Radnego Mejzy – jest w Strategii Innowacyjności bardzo szeroko omawiana,  

a w szczegółach również przekażemy, ponieważ w tej chwili prowadzimy ewaluację wdrażania naszej 

Strategii Rozwoju Województwa. Na innowacyjność składa się kilka składników i to jest przede 

wszystkim: liczba studentów uczelni wyższych technicznych kierunków, a wiemy, że jest to nasz deficyt 

w regionie – słabość uczelni wyższych, to nie jest kompetencja marszałka akurat, również ilość 

patentów dla firm, dlatego jak najwięcej środków finansowych już w tej perspektywie przekazaliśmy  

na wzmocnienie przedsiębiorczości i to właśnie innowacyjnej. Premiujemy projekty przede wszystkim 

dotacjami te, które realizują nasze inteligentne specjalizacje. W tym zakresie również będzie sporo 

działań w nowej perspektywie. Poczekajmy na rozliczenie końcowe, dotyczące wskaźników tej 

perspektywy. Na dziś jesteśmy po rozmowie, negocjacjach z Komisją Europejską, jesteśmy bardzo 
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dobrze ocenieni, jeżeli chodzi o wskaźniki, ale nie ulega wątpliwości, że słabością regionu jest poziom 

innowacyjności. To trzeba analizować wszystkie wskaźniki, które się na to składają. Przede wszystkim 

słabość uczelni wyższych i ilość absolwentów kierunków technicznych, ilość patentów.  

To są podstawowe dane, w których jesteśmy oceniani pod tym względem, ale są firmy, jak na przykład 

firma LFC, która ma 150 patentów, czyli firma, która się już sprawdziła, przeszła tę trudną ścieżkę 

zdobywania patentów, wie jak to się robi, nawet sprzedaje swoje patenty do Stanów Zjednoczonych. 

Pozostałe odpowiedzi na piśmie. Bardzo Państwu dziękuję. 

 

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 10  

do  protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. O ASF 

będziemy przekazywali informację wszystkim radnym, jak otrzymamy od Pani doktor weterynarii, także 

przekażemy wszystkim radnym. Czy mają Państwo pytania, dotyczące przedstawionej informacji? 

Bardzo proszę o zgłoszenia. Pan Bogusław Motowidełko. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Bogusław Motowidełko: Chciałbym jeszcze raz wrócić do sprawy 

SWISS Krono, aby podkreślić wagę tej sytuacji. Skoro Pani Marszałek w taki o to sposób podchodzi  

ze zrozumieniem, informuję Państwa, że jako Przewodniczący Zarządu Regionu Zielonogórskiej 

Solidarności występowałem do Ministerstwa Środowiska, z informacją do Pani Marszałek, w tej sprawie. 

Mamy wrażenie, że sprawa jest już przeszła, bo takie wrażenie robi. Kampania się wyborcza 

zakończyła i wszyscy nagle zostawili SWISS Krono ze swoim problemem. Proszę Państwa, ponad  

20 lat SWISS Krono jest na naszym terenie. Te 20 lat to nie jest kwestia łatwych rozwiązań, wręcz 

odwrotnie, ciągłego postępowania. Jeżeli w lipcu i w sierpniu, ktoś tanio chciał sobie kampanię 

wyborczą zrobić to ją zrobił. Zieloni to wtedy się odzywają jak im ktoś podsunie materiał, akurat  

tzw. „Zieloni” z tamtego terenu. Jestem zaskoczony, że niektórzy posłowie dali się w to wmanewrować 

nie sprawdzając sytuacji, która 20 lat się toczyła. Jasną rzeczą jest, że właściciel polskiej fabryki, jak  

i nie tylko polskich fabryk, bo i też za granicą, zaraz przejedziemy sto kilkadziesiąt kilometrów i mamy 

niemiecką fabrykę, podobnie spala odpady, jak i w Polsce fabryka w Żarach. I tam się jakoś nie okazało, 

że wielkie protesty się odbyły i doprowadziły do sytuacji, jaką mamy w SWISS Krono. Mam nadzieję,  

że to postępowanie merytoryczne w tej chwili doprowadzi: po pierwsze do sytuacji podejścia 

właścicielskiego do fabryki, bo wiemy, że tam zaczęto bardzo mocne stanowiska w tej sprawie 

przyjmować, albo inaczej zastanawiać się nad różnego rodzaju przyszłością fabryki. Myślę, że aż tak 
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daleko idące działania nie zostaną poczynione. Występując w imieniu ponad 1000 pracowników 

jesteśmy zaskoczeni niewiedzą tych, którzy pisali do gazet takie bardzo, można powiedzieć, daleko 

idące sformułowania o łatwości przeniesienia, łatwości kolejnych działań, które są wymyślone. Już 

kończąc, bo nie chciałbym dokładać do tego tematu kolejnego rozszerzonego głosu politycznego, 

chciałbym Pani Marszałek powiedzieć, żeby zauważono, że ta sfera pracownicza jest bardzo mocno 

związana z Żarami, to są rodziny, to jest razem kilka tysięcy mieszkańców Żar, i jest zainteresowana 

bardzo mocno rozwiązaniem problemu, który jest od dawna rozwiązywany, a nie rzucić, zostawić i sobie 

pójść. Tak dalej nie można postępować z tą fabryką. Pracownicy i ich rodziny apelują o to do wszystkich 

nas tutaj obecnych. Wiemy, co Pani Marszałek postanowiła, wiemy co Pan Prezes dzisiaj powiedział, 

były Prezes Kronopolu, ale i też obecny Zarząd. Myślę, że dobrze się stanie, że te wszystkie sprawy 

zostaną sprowadzone do postępowań merytorycznych, a nie emocjonalnych i związanych z kampanią 

wyborczą. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pani Anna Chinalska.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Chciałabym się dowiedzieć o kilka spraw 

dotyczących konkursu z Europejskiego Funduszu Społecznego. Chodzi mi głównie o konkurs: 

profilaktyka nowotworów złośliwych szyjki macicy i piersi, w tym działania zwiększające zgłaszalność  

na badania profilaktyczne. Chciałabym się dowiedzieć, jakie są kwalifikacje kobiet na te badania 

mammograficzne. Dlaczego kobiety w przedziale wieku są tutaj brane do 69 lat. Otrzymałam zapytanie 

od Radnej Gminy Gubin Pani Haliny Wojnicz, dlaczego kobiety w wieku 70 lat i powyżej nie mogą 

wykonać tych badań. Dodam, że średnia wieku życia kobiet w województwie lubuskim to 81 lat. 

Następna sprawa jest dość niepokojąca, bo w Polsce spada średnia długość życia, czyli zwiększa się 

umieralność kobiet chorych na nowotwory złośliwe w stosunku do innych państw europejskich. Tutaj 

istotnym czynnikiem jest to, że kiedyś była dobra praktyka, aby wysyłać imienne zaproszenia do kobiet 

na badania mammograficzne. Niestety ostatnio imiennych zaproszeń już się nie wysyła, a szkoda.  

To są takie moje zapytania i uwagi, dotyczące dobrego programu profilaktycznego. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Proszę 

Pani Aleksandra Mrozek.  
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Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Pani Marszałek, praktycznie każda sesja,  

w której występuje punkt: informacja o bieżącej działalności Zarządu, jest też informacją o tym, że miały 

miejsce misje. Te misje budzą wiele emocji z uwagi na to, że radni kilkakrotnie pytali o to. Ja w związku 

z tym mam prośbę: czy możliwe byłoby, aby na następną sesję przygotować taką informację dotyczącą 

tych misji, bardzo precyzyjną i krótką, kosztów misji, zasad doborów delegacji, sposobu mierzenia 

efektów tych misji i konkretów misji, które zostały osiągnięte. Te emocje wynikają stąd, że z punktu 

widzenia geograficznego, turystycznego, kierunki są imponujące: Kolonia, Hongkong, Kazachstan, 

Chiny itd. W związku z tym, jak poznamy klucz doboru urzędników i radnych oraz efekty, bo myślę,  

że takie są, to emocje nie będą tak duże. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Bardzo 

proszę Pan Ireneusz Madej. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Ireneusz Marian Madej: Szanowna Pani Przewodnicząca, Pani 

Marszałek, Szanowni Radni, od niedawna jestem radnym, dużo mówiliśmy o promocji województwa,  

ja dziś złożyłem swoją pierwszą interpelację. Troszeczkę się zagubiłem w momencie, kiedy były 

zgłaszane te interpelacje, ale chciałbym tę interpelację jednak złożyć, a chodzi o promocję 

województwa lubuskiego. Ponieważ do niedawna pełniłem funkcję Wiceprezesa Lubuskiej Federacji 

Sportu i zgłosiły się do mnie kluby sportowe z terenu naszego województwa, czas jest dosyć naglący, 

bo dotyczy to stypendiów, które ewentualnie moglibyśmy ufundować dla zawodników, którzy uzyskali 

kwalifikację do igrzysk olimpijskich. I właśnie zwracam się z gorącą prośbą o przyznanie stypendiów 

sportowych dla zawodników, którzy uzyskali kwalifikacje uprawniające do startu w igrzyskach 

olimpijskich w Tokio na okres od 1 miesiąca uzyskania kwalifikacji do dnia 31 sierpnia 2020 roku. 

Termin jest dosyć krótki, dlatego ta interpelacja. Wyżej wymienione stypendia dotyczyć będą nielicznej 

grupy sportowców. Aktualnie takie kwalifikacje posiada około 6 osób. Występ na igrzyskach olimpijskich 

jest ogromnym wyróżnieniem i wynikiem ciężkiej pracy na treningach i zawodach sportowych. 

Jednocześnie jest to wspaniała promocja również naszego województwa. Chciałbym powiedzieć,  

że bardzo dobrzy sportowcy dosyć często opuszczają nasz teren i potem reprezentują inne 

województwa. Inne samorządy już takie stypendia przyznały, np. województwo wielkopolskie  

w wysokości 3000 zł miesięcznie. Przyznanie tych stypendiów będzie wyrazem uznania dla tych 

wybitnych sportowców, a wsparcie finansowe pozwoli na lepsze przygotowanie się do igrzysk  

i osiągnięcie jak najlepszych rezultatów. A jest to jedna z najlepszych i najtańszych form promocji,  

na którą powinno nas stać, tak niewiele im pomagając. Dziękuję bardzo. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pan 

Wacław Maciuszonek.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Szanowni Państwo, chciałbym się 

podzielić taką informacją, że zarówno Kronopol jak i miasto są zbulwersowani składem tej komisji. Sam 

byłem świadkiem jak po tym spotkaniu, w mieście akurat, wyszedł burmistrz i powiedział, że z tymi 

członkami nie będzie rozmawiał. Trudno stworzyć taki zespół, kiedy od razu jest konflikt. Przestrzegam 

też przed tym, bo mam sygnał z Kronopolu, żeby tam był ktoś związany z polityką. Jeżeli to ma być 

zespół polityczny, to powodzenia. Koleżance tutaj odpowiem, bo nie dostała odpowiedzi, że odpady, 

które zostały zaimportowane to są odpady do produkcji pod ścisłą kontrolą GIOŚ, także to nie  

są odpady do spalania. Dziękuję.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo i Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: W kwestii uzupełnienia 

wypowiedzi Pani Mrozek chciałabym powiedzieć, ponieważ to dotyczy moich wielokrotnych interpelacji 

w sprawie organizowanych misji gospodarczych, to zupełnie bez emocji mówimy o tym, że nie chodzi 

nam o uprawianie turystyki poprzez Zarząd Województwa i radnych, ale prosimy o to, żeby radni, którzy 

biorą udział w takich misjach, zdawali sami nam takiego rodzaju sprawozdanie, czemu służyła taka 

misja i jaki cel osiągnęli jako uczestnicy takich misji. Poza tym są komisje merytoryczne, które pracują  

w ciągu roku i prosiłam, aby w programie tych komisji, ujęte było takie sprawozdanie z misji 

gospodarczej. Mamy komisję gospodarki, budżetu, rolnictwa itd., więc myślę, że dobrze by było, gdyby 

taki temat był poruszany podczas pracy komisji. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, wobec wyczerpania pytań i uwag uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości. 

Szanowni Państwo, na serwerze dla radnych zostały zamieszczone informacje na temat wdrażania 

programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu 

wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim. Czy ktoś z Państwa 

Radnych ma pytania do przedmiotowej informacji?  Przechodzimy dalej. 
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Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych w województwie lubuskim 

stanowią załącznik nr 11 do protokołu.  

 

Punkt 5.  

Informacja Lubuskiego Kuratora Oświaty o organizacji roku szkolnego 2019/2020 w szkołach  

i placówkach oświatowych województwa lubuskiego.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: O zabranie głosu proszę 

Panią Ewę Rawę – Lubuskiego Kuratora Oświaty. 

 

Informacja Lubuskiego Kuratora Oświaty o organizacji roku szkolnego 2019/2020 w szkołach  

i placówkach oświatowych województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 12 do protokołu.  

 

Lubuski Kurator Oświaty Ewa Rawa: Pani Przewodnicząca, Pani Marszałek, Państwo Radni, 

Szanowni Państwo, zgodnie z pismem, które otrzymałam od Pani Przewodniczącej przygotowaliśmy, 

jako Kuratorium Oświaty informację na piśmie, którą wiem, że Państwo też otrzymaliście,  

a ja chciałabym uzupełnić o dane, które pozyskaliśmy i Państwu je przedstawić. W piśmie Pani 

Przewodnicząca prosi o przekazanie takiej informacji w zakresie liczebności klas, obsady kadrowej, 

godzin rozpoczęcia i zakończenia lekcji. Zanim przekażę te informacje, o które Pani Przewodnicząca 

prosiła, chciałabym Państwu przedstawić kilka danych statystycznych, są to informacje pozyskane  

z Systemu Informacji Oświatowej, według stanu na dzień 13 listopada. Informacje, które będę Państwu 

przekazywać na prośbę Pani Przewodniczącej, dotyczą szkół ponadgimnazjalnych, 

ponadpodstawowych w naszym województwie. I tak w naszym województwie mamy 156 szkół 

ponadgimnazjalnych, ponadpodstawowych. Najwięcej to technika, trochę mniej szkoły branżowe  

I stopnia i licea ogólnokształcące. Jeżeli chodzi o liczbę uczniów w tych szkołach to mamy ogółem  

w tych szkołach, oczywiście zaznaczam, że są to informacje, dotyczące szkół dla młodzieży, mamy  

35 627 uczniów. Chciałabym też powiedzieć, że w całym naszym województwie do szkół dla młodzieży  

i dzieci chodzi 121 tys. uczniów. Jeżeli chodzi o liczbę oddziałów, mamy 1460 w tych szkołach. Proszę 

zobaczyć na czerwono zaznaczyłam liczbę uczniów w poszczególnych rocznikach, w poszczególnych 

klasach. Jeżeli chodzi o liczbę uczniów w klasach pierwszych, mamy zarówno uczniów w szkole 

branżowej i uczniów w liceum ogólnokształcącym, i w technikum – mamy ich ponad 17 tys. W klasach 

drugich, trzecich i czwartych mamy zdecydowanie mniej. Jeżeli chodzi o oddziały również najwięcej 
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uczniów mamy w klasach pierwszych. Oczywiście wszystkim Państwu wiadomo, że wynika to z tego,  

że do szkół ponadgimnazjalnych, ponadpodstawowych w tym roku naukę w tych szkołach rozpoczęli 

zarówno absolwenci szkół podstawowych, jak i absolwenci gimnazjów. Proszę Państwa, jednym  

z punktów, o którym chciałabym powiedzieć, mówię o organizacji roku szkolnego, było przygotowanie 

tych szkół, przygotowanie szkół do tego, żeby przyjąć zarówno, tak jak powiedziałam absolwentów 

szkół podstawowych, jak i absolwentów gimnazjów. Za nami trudny nabór, z którym uporaliśmy się, 

poradziliśmy sobie, oczywiście przy ogromnej współpracy z organami prowadzącymi, z dyrektorami 

szkół. Wszyscy uczniowie ci, którzy chcieli się uczyć w naszym województwie znaleźli miejsce. I szkoły 

ponadgimnazjalne, ponadpodstawowe zostały do przyjęcia tych uczniów przygotowane. W większości 

ukończone zostały prace remontowe i modernizacyjne przed rozpoczęciem roku szkolnego. Jeszcze 

teraz w kilku szkołach prace modernizacyjne trwają, ale kiedy rozmawiałam z dyrektorami szkół  

i oczywiście z organami prowadzącymi, dyrektorzy podkreślają, że bardzo często jest to przygotowanie 

szkół do przyjęcia uczniów w przeciągu kilku lat. Między innymi mamy jeszcze prace, które trwają  

w Zespole Szkół Gastronomicznych w Gorzowie Wlkp., tam w marcu chyba skończy się budowa sali 

konferencyjnej, więc te prace będą zakończone. W Zespole Szkół Gastronomicznych po przejściu 

Liceum Plastycznego w Gorzowie, szkoła ta pozyskała budynek po tym liceum przy ul. Bema i tam też 

prace remontowe będą prowadzone, oczywiście już teraz szkoła z tego budynku korzysta, rozładowała 

się sytuacja uczniów w Zespole Szkół Gastronomicznych. Trwają prace również w Zespole Szkół 

Technicznych w Lubsku, rozmawiałam z Panią Dyrektor, która mówi, że do końca listopada prace 

remontowe się skończą, są przygotowywane tam dwie pracownie do kształcenia zawodowego. Tak jak 

powiedziałam, w większości te prace zakończone zostaną do końca roku. W przypadku Zespołu Szkół 

Gastronomicznych, ale też Zespołu Szkół Ogólnokształcących nr 1 w Gorzowie, gdzie prace polegają 

na dostosowaniu dawnej poligrafii budynku, który dotychczas był wykorzystany w szkole na zakład 

poligraficzny, w związku z sytuacją szkoły te prace zostaną zakończone i w Zespole Szkół 

Ogólnokształcących nr 1 również sytuacja poprawi się w okolicach marca. Też wiem, że prowadzone  

są prace modernizacyjne w Zespole Szkół Ekonomicznych w Zielonej Górze i te prace również zostaną 

zakończone. Tam też przygotowywane są pracownie do kształcenia zawodowego. Proszę Państwa,  

w większości szkół – 94% szkoły posiadają wystarczającą liczbę pomieszczeń do prowadzenia zajęć 

dydaktycznych, ja chcę powiedzieć, że wszystkie te informacje posiadamy od dyrektorów szkół. Kilka 

szkół zgłaszało brak odpowiedniej ilości sal do przeprowadzania zajęć dydaktycznych, jest  

to m.in. Zespół Szkół Gastronomicznych w Gorzowie, ale dyrektor przedstawiał nam te informacje 

jeszcze wtedy, gdy nie miał budynku po Liceum Plastycznym, więc to wszystko się zmienia i mam 

nadzieję, że do końca roku kwestia braku pomieszczeń do prowadzenia zajęć dydaktycznych będzie 
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zakończona i wyjaśniona. W 90% szkół jest wystarczająca liczba pracowni do kształcenia zawodowego. 

Informacje te, które przekazałam wcześniej o brakach dotyczyły właśnie pracowni do kształcenia 

zawodowego, ale ta sytuacja będzie poprawiona. Zajęcia w szkołach ponadpodstawowych odbywają się 

na 1 zmianę. Chciałam podkreślić, że jest to informacja od dyrektorów szkół. Tylko 3 szkoły zgłosiły 

prowadzenie zajęć na 2 zmiany i w większości ta informacja dotyczy prowadzenia zajęć praktycznych  

w ramach kształcenia zawodowego. Dotyczy to: Branżowej Szkoły I Stopnia w Wiechlicach, Technikum 

w Zespole Szkół Budowlanych w Żarach – zajęcia w szkole kończą się o 15, ale zajęcia praktyczne 

uczniowie rozpoczynają później i tym sposobem kończą się o 17:30, Zespół Szkół i Placówek 

Kształcenia Zawodowego Technikum nr 5 w Zielonej Górze – zajęcia kończą się o 17:50. Wiem,  

że w Zespole Szkół Ekonomicznych w Zielonej Górze zajęcia praktyczne kończą się później niż zajęcia 

ogólne. Godziny zakończenia zajęć w 2/3 szkół nie zmieniły się w stosunku do poprzedniego roku 

szkolnego. W 35 szkołach, na te 156 publicznych szkół ponadpodstawowych, czas trwania zajęć 

wydłużył się w stosunku do ubiegłego roku. W 5 szkołach czas trwania zajęć w stosunku do ubiegłego 

roku szkolnego uległ skróceniu. Wiąże się to z tym, że poprzez reorganizację sieci w poszczególnych 

miastach była możliwość pozyskania dodatkowych budynków, między innymi poprzez  

to, że wygaszono, np. gimnazja. Szkoły ponadgimnazjalne mogły pozyskać budynki i w niektórych 

szkołach poprawiła się sytuacja. To co powiedziałam o Ekonomiku w Gorzowie, zajęcia kończą się  

o 18:25, ale są to zajęcia praktyczne. W większości szkół zajęcia kończą się około godziny 15. Jeżeli 

chodzi o liczbę uczniów w klasach – wygląda to w naszym województwie bardzo różnie w zależności 

oczywiście od typu szkoły, w zależności od tego jaki był nabór do tych szkół, od zainteresowania 

uczniów, rodziców przyjęciem do tych szkół. Na przykład w liceach ogólnokształcących mamy  

w pierwszych klasach w Dobiegniewie albo Skwierzynie po 13,14 osób, ale we Wschowie 37 osób.  

W technikach również: 14 osób w Czerwieńsku do 38 w Strzelcach Krajeńskich. W klasach pierwszych 

w szkołach branżowych I stopnia liczba uczniów waha się również od 11 do 37. Proszę Państwa,  

ja tę informację przygotowywałam w zeszłym tygodniu, ale ja już wiem, w piątek dzwoniłam  

do niektórych dyrektorów chcąc potwierdzenia, wiem, że te liczby się zmieniają: uczniowie przechodzą, 

uczniowie rezygnują ze szkół, zmieniają szkoły, więc te liczby to są liczby z zeszłego tygodnia, kiedy te 

informacje przygotowywałam. Wiem, że np. w jednej ze szkół w Gorzowie uczniowie przeszli, przenieśli 

się, więc tych uczniów jest w klasach mniej. Tak jak powiedziałam, ta liczba uczniów jest zróżnicowana, 

podobnie jak w poprzednich latach. Niektóre kierunki cieszą się większą popularnością, inne mniejszą. 

Niektóre szkoły cieszą się większą popularnością i w zależności od tego, na co organy prowadzące 

pozwoliły dyrektorom, tak dyrektorzy te swoje szkoły zorganizowali. W Gorzowie, w Zielonej Górze  

w klasach I liceów ogólnokształcących  jest od 21 do 36 uczniów. W klasach I w technikach liczba nie 
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przekracza 35. W Gorzowie i Zielonej Górze w klasach I szkoły branżowej nie przekracza 36. 

Oczywiście w zależności od typu i rodzaju kształcenia. Jeżeli chodzi o zatrudnienie nauczycieli,  

bo też taka prośba była o przygotowanie takich informacji. W zakresie zatrudnienia nauczycieli 2/3 szkół 

nie zgłasza problemów, mówię tu o szkołach ponadgimnazjalnych, ponadpodstawowych. Około 30% 

szkół ma trudności z zatrudnieniem wystarczającej liczby nauczycieli. Najczęściej dyrektorzy zgłaszają 

brak nauczycieli w szczególności przedmiotów zawodowych, języka angielskiego i matematyki. Szkoły 

poradziły sobie z problemem braku kadry nauczycielskiej i we wszystkich szkołach zapotrzebowanie 

jest zabezpieczone. W wielu przypadkach szkoły występują o zgodę Kuratora Oświaty na zatrudnienie 

nauczycieli bez pełnych kwalifikacji. Bardzo często jest tak, że nauczyciele są w trakcie uzupełniania 

swoich kwalifikacji, na przykład poprzez realizację studiów podyplomowych z przedmiotu, którego będą 

nauczać. Proszę Państwa, usłyszałam ostatnio taką sentencję, którą przejęłam, że najgorsze  

są sytuacje, które zaskakują. Proszę Państwa, sytuacja podwójnego naboru dwóch roczników nie 

zaskoczyła nas. Myśmy na ten temat rozmawiali wielokrotnie, ja jako Lubuski Kurator Oświaty byłam  

we wszystkich powiatach. Rozmawiałam z każdym starostą, rozmawiałam z Panią Prezydent, 

rozmawiałam z Panią Prezydent w Gorzowie, z przedstawicielami, z pracownikami wydziałów edukacji, 

oświaty, zajmującymi się oświatą w poszczególnych miastach. Niektóre szkoły w naszym województwie 

prowadzone są przez burmistrzów. Również spotkałam się z burmistrzami, rozmawialiśmy na ten temat, 

jak zorganizować pracę szkół ponadpodstawowych, ponadgimnazjalnych w roku szkolnym 2019/2020.  

I oprócz tego, ponieważ monitorujemy tę sytuację, bo ta sytuacja, tak jak powiedziałam zmienia się, 

przeprowadziłam rozmowy telefoniczne ze wszystkimi starostami w okolicach września 2019 roku  

i to są cytaty poszczególnych starostów: „nie ma powodów do zmartwień, dobre nabory, nie dzieje się 

nic złego, jest zapewniona kadra nawet zostały wydane zgody na mniejsze oddziały, wykonano 

remonty, nie ma problemów, nabór bardzo dobry, zapewnione zostały standardy liczebności klas, 

nauczyciele będą mieli więcej godzin, dokupione zostało wyposażenie, przygotowane zostały sale, 

szkoły znajdują się w starych budynkach, niestety wymagają remontu”. To są informacje od starostów, 

burmistrzów, prezydentów, organów prowadzących. I co mogę powiedzieć na koniec: rozmawiam 

również z dyrektorami szkół. Na sali są dyrektorzy naszych lubuskich szkół, zbieramy od dyrektorów 

informacje, rozmawiamy. Jesteśmy teraz w trakcie kontroli w trybie kontroli planowanych, które  

są zaplanowane przez ministerstwo. Sprawdzamy realizację podstawy programowej, mówimy  

o realizacji programów w szkołach kształcących w zawodach, zgodnie z nowymi klasyfikacjami.  

Za każdym razem jak są wizytatorzy w szkołach, pytają dyrektorów czy są jakieś problemy  

z organizacją tego trudnego roku szkolnego 2019/2020. Proszę mi wierzyć, nie było takich głosów  

ze strony dyrektorów. O problemach, o których powiedziałam Państwu, rozmawialiśmy na początku 
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września. Chciałam powiedzieć tak, że zajęcia rozpoczęły się 2 września i są prowadzone zgodnie  

z kalendarzem roku szkolnego. Tak jak powiedziałam, organizacja pracy szkoły jest monitorowana,  

w szczególności w zakresie funkcjonowania klas pierwszych szkół ponadpodstawowych. Rozmawiamy 

z dyrektorami, prosimy o uwagi, rozmawiamy z przedstawicielami organów prowadzących. W ramach 

prowadzonych ewaluacji, czy monitorowania, czy kontroli planowych nadzorujemy: prawidłowość 

realizacji podstaw programowych, organizacji kształcenia zawodowego, warunków realizacji podstawy 

programowej, o czym powiedziałam przy tej ostatniej kontroli. Chcę poinformować Państwa również,  

że do urzędu Lubuskiego Kuratora Oświaty nie wpłynęły skargi od rodziców, od uczniów na organizację 

pracy szkół ponadpodstawowych. Rozmawiałam również z przedstawicielami organów prowadzących  

i też nie było takich skarg do organów prowadzących. Mamy połowę listopada, ja wierzę w to, że tak 

będzie do końca roku i tak samo dobrze przygotujemy się wspólnie z dyrektorami, wspólnie z organami 

prowadzącymi do nowego roku szkolnego. Tak jak powiedziałam, to nie jest tak, że to się bierze znikąd. 

My jesteśmy przygotowani do tego. I chciałabym tu w tym miejscu podziękować wszystkim Państwu, 

którzy przyczynili się do tego, żeby ten rok szkolny był dobrze przygotowany, trudny rok szkolny, 

wyjątkowy rok szkolny, w poszczególnych powiatach, w Zielonej Górze i w Gorzowie. Dziękuję bardzo.  

 

Prezentowana informacja stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo Pani 

Kurator. Czy mają Państwo pytania, dotyczące przedstawionej przez Panią Kurator informacji? Jeżeli 

tak, to proszę o zgłoszenia. Bardzo proszę Pan Jerzy Wierchowicz. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: Wysoki Sejmiku, 

Pani Kurator, mam kilka pytań, gdyż dla mnie ta informacja jest dosyć niepełna. W odniesieniu  

do punktu 8, gdzie Pani nas informuje, że około 30% szkół ma braki kadrowe, a jednocześnie  

w następnym zdaniu pisze Pani, że szkoły sobie poradziły z tym brakiem kadrowym. Dla zobrazowania 

jaki to jest problem, proszę o podanie liczbowo – ilu nauczycieli brakuje mówiąc wprost, 30% ile to jest 

liczbowo? I drugie moje pytanie dotyczy kolejnego zdania w tym punkcie, gdzie informuje Pani Sejmik, 

że w ramach załatwiania tego problemu, zatrudnia się osoby o niepełnych kwalifikacji do pełnienia 

funkcji nauczyciela. Ile jest takich przypadków, ilu jest takich nauczycieli? Czy z nimi zawierane  

są umowy okresowe, czy finalne? Czy są przypadki takie, bo pisze Pani, że ci nauczyciele są w trakcie 

dokształcania, czy taki wymóg jest stawiany osobie, która podejmuje pracę w charakterze nauczyciela? 
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Czy takiego wymogu nie ma? Czy liczycie tylko na dobrą wolę osoby, która się dokształca w trakcie 

wykonywania zawodu nauczyciela? Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Aleksandra Mrozek. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Aleksandra Mrozek: Szanowna Pani Kurator, tego optymizmu, 

który tutaj powiał z Pani ust ja niestety nie podzielam. Nie podzielam dlatego, że 30% brakującej kadry 

to jest ogromny problem. Nie bardzo wierzę w to, że można zastąpić to jakoś jakością, a jednak  

w nauczaniu to chodzi o jakość. Jeżeli mamy nieprzygotowaną kadrę, która dopiero zdobywa 

wykształcenie, to jest to problem. Jeżeli przesuwamy w pionie godziny to też jest to problem, bo potem 

jest komasacja tych godzin. Bardzo mnie niepokoi też fakt, że mamy rozbieżność informacji. Otóż 

miesiąc temu otrzymaliśmy informację od wicekuratora, że nie ma problemów kadrowych. 

Przekonywaliśmy, posiłkując się stroną kuratoryjną, że problem jest, więc chcemy zawsze wiarygodnej 

informacji, bo to, że nie widzimy problemu nie znaczy, że tego problemu nie ma. Dla mnie problemem  

w oświacie lubuskiej jest też to, że mamy bardzo zróżnicowane warunki i nauki, i pracy. I zarówno 

uczniowie, jak i nauczyciele są z tego rozliczani oraz oceniani. Zdaję sobie z tego sprawę, że o liczbie 

uczniów w klasie i oddziale, decyduje organ prowadzący, ale my tu mamy kosmiczne rozbieżności  

od 11 do 38. Nie wierzę, że w ostatnim tygodniu wyrównały się te dysproporcje, bo jeżeli tak,  

to są to pojedyncze osoby. I jeszcze jeden niepokój z mojej strony, to jest to, że jednak na tych  

156 szkół 10% -16 szkół nie ma odpowiedniej bazy dydaktycznej. Stawialiśmy swego czasu  

na szkolnictwo zawodowe, ono jest niejako priorytetem tego regionu, przeznaczyliśmy na to 172 mln zł. 

Ja mam pytanie, czy część tych środków wpłynęła, czy wpłynie do tych szkół, w których brakuje bazy 

dydaktycznej. Jak popatrzymy na całość w szkołach, gdzie może nieszczęście się sumować to mamy: 

brak kadry, brak bazy dydaktycznej i jeszcze oddziały bardzo liczne. W związku z tym pytanie  

o pozostałą też część bazy, czy ta baza dydaktyczna, która jest w pozostałych szkołach odpowiada 

dzisiejszym wyzwaniom? Jaki jest stan bazy dydaktycznej w szkolnictwie zawodowym w województwie 

lubuskim? Stan? Chodzi mi nie tylko o ilość pracowni, ale o jakość i dostosowanie do tych kierunków 

przedmiotowych, do tych specjalizacji, w których uczy się nasza młodzież. Bardzo bym prosiła  

o precyzyjne odpowiedzi na te pytania. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani Anna 

Chinalska. 
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Radna Województwa Lubuskiego Anna Chinalska: Szanowna Pani Kurator, bardzo dziękujemy  

za kompetentną, szeroką informację, nie mniej jednak chciałbym się jeszcze dowiedzieć dlaczego  

w tym roku nie ma grantów Lubuskiego Kuratora Oświaty na doskonalenie nauczycieli, dyrektorów 

szkół, bo w poprzednich latach wiem, że były granty i cieszyły się bardzo dobrym powodzeniem, 

zarówno w WOM-ie w Gorzowie, jak i tutaj w Zielonej Górze w ODN-ie. Następna sprawa, jestem  

z powiatu krośnieńskiego i spora grupa młodzieży z naszego powiatu uczy się w szkołach 

ponadgimnazjalnych, ponadpodstawowych w Zielonej Górze. Uczniowie ci często nie mieli miejsca  

w bursach i oni muszą dojeżdżać. Z kolei PKS Zielona Góra likwiduje kursy. Z niepokojem obserwuję 

znikające kursy na trasie Zielona Góra – Słubice, gdzie ta młodzież jak późno kończy zajęcia mogłaby 

dojechać. Czy młodzież dojeżdżająca ma pierwszeństwo w ukończeniu szybciej zajęć, czyli uczy się  

na I zmianę lub uczy się tak, że ma możliwość dojazdu autobusem? To też proszę Państwa jest 

problem dla ośrodków oddalonych daleko od centrów, czyli od Gorzowa, Zielonej Góry i jeszcze innych. 

Następna sprawa, w systemie oświaty i w szkolnictwie jest permanentna zmiana, ciągła zmiana to jest 

stres. To jest, proszę Państwa jak w rodzinie, ciągła zmiana generuje stres. A tu ciągle się zmienia 

podręczniki, podstawę programową, zmienia się system nauczania. Podziwiam nauczycieli, którzy 

realizując kilka podstaw sobie radzą, bo naprawdę to jest bardzo trudne. Wszyscy narzekają, że to jest 

słaba podstawa programowa. Prosilibyśmy jeszcze, żeby nie nowelizować pewnych przepisów  

w sierpniu. Jak można było w tym roku w sierpniu znowelizować przepisy, dotyczące  

np. wewnątrzszkolnego doskonalenia nauczycieli, czyli na bieżąco się zmienia, nie patrząc na realia 

szkolne, że trzeba wszystko pozmieniać: statuty itd. Ministerstwo żyje sobie, nie zna realiów tutaj  

na dołach, ile dyrektor i rada pedagogiczna muszą się napracować, żeby wdrożyć to w życie. Jak już 

przyjmiemy pewne terminy, np. do kiedy mamy sporządzić wewnątrzszkolny system doskonalenia 

nauczycieli to się tego trzymamy, potem nagle się zmienia. Naprawdę tutaj jest taka „wolna 

amerykanka” w tych przepisach, które nie sprzyjają pracy szkoły. Kończąc, już nie będę przedłużać,  

po tych trzech latach od zapoczątkowania zmian, czyli od początku reformy naprawdę ja nie widzę jakiś 

bezpośrednich zysków tej reformy. Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Pan Zbigniew Kołodziej, bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Zbigniew Jan Kołodziej: Pani Kurator, ja mam jedno pytanie,  

bo wspomniała Pani o współpracy ze starostami, chciałbym zapytać o współpracę z samorządami 

gminnymi, a przede wszystkim o współpracę z gminą Skąpe, w której to nie zgodziła się Pani  
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na kontynuowanie nauki w szkole, w której było gimnazjum. Została szkoła zamknięta i funkcjonuje  

w tej chwili w znacznie gorszych warunkach. Chciałbym o przyczyny zapytać, dlaczego uczniowie 

muszą się uczyć w gorszych warunkach, a dobra szkoła została zamknięta? Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Pani 

Kurator. 

 

Lubuski Kurator Oświaty Ewa Rawa: Szanowni Państwo, na wszystkie Państwa pytania odpowiedzi 

przekażę na piśmie. Mogę się odnieść do kilku, np. pytała Pani Radna o zmianę grantów. Chcę 

powiedzieć, że zmienił się system doradztwa metodycznego i wracamy do doradców w naszym 

województwie. I te pieniądze, które kiedyś przeznaczane były na granty, na doskonalenie, teraz  

są przeznaczone na doradztwo metodyczne. Przy współpracy z Panią Marszałek i z Panem 

Marszałkiem Poryckim, skończyliśmy organizację i założenia organizacji doradztwa metodycznego  

w naszym województwie w dwóch ośrodkach doskonalenia nauczycieli w Gorzowie i Zielonej Górze. 

Zostali powołani doradcy metodyczni, opracowana została sieć doradztwa. I te pieniądze zostały 

przeznaczone na organizację i na pracę, na utrzymanie doradców metodycznych. Stąd ta zmiana, jest 

to zmiana systemu i nauczyciele mogą się dokształcać, doskonalić w ośrodkach, korzystając z pracy 

doradców metodycznych. W Ośrodku Doskonalenia Nauczycieli w Zielonej Górze nie było doradców, 

teraz od 1 października już są. Pani Radna powiedziała, że mieliście Państwo inną informację, którą 

przekazała Pani Wicekurator, ja bym chciała i bardzo o to proszę, jeżeli można, my zawsze będziemy 

przekazywać Państwu informację, odpowiadając na takie pytania, które Państwo nam przekażecie, 

które Państwo zadacie. Oczywiście zobowiązuję się, że jestem zawsze do Państwa dyspozycji, nie 

wiem, jakich informacji udzieliła Pani Wicekurator, ale ja chciałbym uzupełnić i oczywiście na wszystkie 

te pytania, które Pani Radna zadała odpowiem.  

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo Pani 

Kurator. 

 

Lubuski Kurator Oświaty Ewa Rawa: Dziękuję. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: W związku z tym, że nie ma 

już pytań, uznaję, że Sejmik przyjął informację do wiadomości, a Pani Kurator bardzo serdecznie 

dziękujemy.  
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Punkt 6. 

Sprawozdanie z realizacji Programu Mała Retencja Wodna w Województwie Lubuskim za rok 

2018. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, na sesji 

obecny jest Pan Wojciech Kozieja – Dyrektor Departamentu Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, 

Rybactwa i Rozwoju Wsi. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę 

Przewodniczącego Komisji Pana Zbigniewa Kołodzieja. 

 

Sprawozdanie z realizacji Programu Mała Retencja Wodna w Województwie Lubuskim za rok 2018 

stanowi załącznik nr 14 do protokołu.  

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

pozytywnie zaopiniowała sprawozdanie. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy mają 

Państwo pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Jeżeli tak, to proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku zgłoszeń uznaję, że Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości.  

 

Punkt 7. 

Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego  

z organizacjami pozarządowymi w 2020 roku” – druk nr 190/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Bardzo proszę Pana 

Mirosława Glaza o zgłoszenie autopoprawki. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Szanowna Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Panowie Marszałkowie, chciałbym zgłosić autopoprawkę w regulaminie na stronie 7, rozdział 

6, paragraf 6 – jest 2019, powinno być 2020. Dziękuję bardzo. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Szanowni 

Państwo, czy do tego projektu uchwały są wystąpienia klubowe? Jeżeli tak, to proszę o zgłoszenia.  

Nie ma, zatem o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę 

Przewodniczącą Panią Annę Chinalską. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała projekt pozytywnie.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Panią 

Aleksandrę Mrozek. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego  

z organizacjami pozarządowymi w 2020 roku” – druk nr 190/19 wraz z autopoprawką, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

22 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/182/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

uchwalenia „Programu współpracy Województwa Lubuskiego z organizacjami pozarządowymi  

w 2020 roku” stanowi załącznik nr 20 do protokołu.  
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Punkt 8. 

Podjęcie uchwały w sprawie stwierdzenia zakończenia działalności Gimnazjum w Młodzieżowym 

Ośrodku Socjoterapii w Zaborze – druk nr 187/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Jeżeli tak, proszę o zgłoszenia. W takim razie o przedstawienie opinii Komisji Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 22 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia, jeżeli są 

pytania. Pan Jerzy Wierchowicz, bardzo proszę. 

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Jerzy Wierchowicz: Mam pytanie,  

czy jest merytoryczna przyczyna likwidacji tego gimnazjum, czy też wymóg ustawowy? 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Myślę Panie Dyrektorze,  

że jeżeli mogę Pana wyręczyć, po prostu gimnazjów nie ma od tego roku szkolnego i jest to ustawowy 

obowiązek, żebyśmy te gimnazja wygaszali. Nie ma więcej pytań. Wobec braku uwag, projekt uchwały 

w sprawie stwierdzenia zakończenia działalności Gimnazjum w Młodzieżowym Ośrodku Socjoterapii  

w Zaborze – druk nr 187/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 



36 

 

Uchwała Nr XII/183/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

stwierdzenia zakończenia działalności Gimnazjum w Młodzieżowym Ośrodku Socjoterapii w Zaborze 

stanowi załącznik nr 24 do protokołu.  

 

Punkt 9. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu 

Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2019 roku na realizację zadań 

samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz 

zatrudnianiu osób niepełnosprawnych – druk nr 191/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest Pan 

Jakub Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Czy w tej sprawie 

są wystąpienia klubowe? W takim razie proszę o przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny  

i Spraw Społecznych Przewodniczącą Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała projekt pozytywnie.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 27 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego 

Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przypadających w 2019 roku na realizację zadań 
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samorządu województwa lubuskiego w zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu 

osób niepełnosprawnych – druk nr 191/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/184/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie podziału środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych 

przypadających w 2019 roku na realizację zadań samorządu województwa lubuskiego w zakresie 

rehabilitacji zawodowej i społecznej oraz zatrudnianiu osób niepełnosprawnych stanowi załącznik nr 29 

do protokołu.  

 

Punkt 10. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót 

budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 192/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest  

Pan Jakub Piosik – Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Czy w tej 

sprawie są wystąpienia klubowe? Jeżeli tak, to proszę o zgłoszenia. Jeżeli nie, to o przedstawienie 

opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót 

budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok budżetowy – druk nr 192/19, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 33 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/185/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na zawarcie umowy o dofinansowanie robót budowlanych, na okres dłuższy niż 1 rok 

budżetowy stanowi załącznik nr 34 do protokołu.  

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielania stypendiów naukowych, twórczych 

i artystycznych dla uczniów z terenu Województwa Lubuskiego – druk nr 193/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest  

Pan Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej sprawie są 

wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Wobec braku wystąpień o przedstawienie opinii Komisji 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję. Czy do projektu 

uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec braku uwag, 

projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielania stypendiów naukowych, twórczych  

i artystycznych dla uczniów z terenu Województwa Lubuskiego – druk nr 193/19, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/186/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielania stypendiów naukowych, twórczych i artystycznych dla uczniów z terenu 

Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 38 do protokołu.  

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego wysokość 

oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek organizacyjnych 

Województwa Lubuskiego dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki 

pracy oraz niektórych innych składników wynagrodzenia – druk nr 194/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest  

Pan Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Wobec braku wystąpień o przedstawienie opinii Komisji 

Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę Przewodniczącą Panią Aleksandrę Mrozek. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego 

wysokość oraz szczegółowe warunki przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek 

organizacyjnych Województwa Lubuskiego dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego,  

za warunki pracy oraz niektórych innych składników wynagrodzenia – druk nr 194/19, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/187/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie przyjęcia regulaminu określającego wysokość oraz szczegółowe warunki 

przyznawania nauczycielom oświatowych jednostek organizacyjnych Województwa Lubuskiego 

dodatków: za wysługę lat, motywacyjnego, funkcyjnego, za warunki pracy oraz niektórych innych 

składników wynagrodzenia stanowi załącznik nr 42 do protokołu.  

 

Punkt 13. 

Podjęcie uchwały w sprawie nagród i wyróżnień Województwa Lubuskiego w dziedzinie sportu – 

druk nr 195/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Mamy tutaj autopoprawkę. 

Bardzo proszę Pan Mirosław Glaz – Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Mirosław Glaz: Pani Przewodnicząca, Szanowni 

Państwo, na wniosek komisji merytorycznej zgłoszony do uzasadnienia, proponuję poprawkę – 

wykreślić: „inne osoby”. Mamy zapis, przeczytam może całe zdanie: „sportowcy reprezentujący lubuskie 
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kluby, uzyskujące wybitne osiągnięcia sportowe oraz trenerzy i inne osoby”. To zostało zaproponowane, 

żeby wykreślić te „inne osoby”. Myślę, że jest to zasadne, chociaż wzięliśmy ten zapis z ustawy  

o sporcie, ale nie mamy w samym regulaminie tych innych osób i stąd przychylamy się, żeby jednak  

tę poprawkę w samym uzasadnieniu wprowadzić. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy w tej 

sprawie są wystąpienia klubowe, jeżeli tak proszę o zgłoszenia. Nie ma zgłoszeń, zatem proszę  

o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Przewodniczącą Panią Aleksandrę 

Mrozek. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Aleksandra Mrozek: Opinia 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 44 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie nagród i wyróżnień Województwa Lubuskiego w dziedzinie 

sportu – druk nr 195/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

22 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/188/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie nagród 

i wyróżnień Województwa Lubuskiego w dziedzinie sportu stanowi załącznik nr 46 do protokołu.  

 

Punkt 13a. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela do składu Rady Społecznej Wojewódzkiej 

Stacji Pogotowia Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej  

w Zielonej Górze – druk nr 200/19. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecny jest  

Pan Tomasz Wróblewski – Dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma wystąpień, zatem proszę o przedstawienie opinii Komisji 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę Przewodniczącą Komisji Panią Annę Chinalską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska: Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 48 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie wyboru przedstawiciela do składu Rady Społecznej 

Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej 

w Zielonej Górze – druk nr 200/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

24 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/189/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie wyboru 

przedstawiciela do składu Rady Społecznej Wojewódzkiej Stacji Pogotowia Ratunkowego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Zielonej Górze stanowi załącznik nr 50  

do protokołu.  

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia i przyjęcia części zadania publicznego związanego  

z organizowaniem wojewódzkich przewozów pasażerskich – druk nr 188/19. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: I mamy tutaj autopoprawkę. 

Proszę o przedstawienie autopoprawki Pana Sławomira Kotylaka – Dyrektora Departamentu 

Infrastruktury i Komunikacji.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji Sławomir Kotylak: Pani Przewodnicząca, 

Szanowni Państwo, pragnę zgłosić autopoprawkę, jeśli chodzi o podstawę prawną. W przesłanych  

do Państwa materiałach jest zapis podstawy prawnej, wskazującej na Dziennik Ustaw z 2019 roku, 

pozycja 512, powinno być Dziennik Ustaw z 2019 roku, pozycja 512 z późniejszymi zmianami. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo. Czy w tej 

sprawie są wystąpienia klubowe, jeżeli tak to proszę o zgłoszenia. Nie ma wystąpień klubowych, zatem 

o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Pana 

Grzegorza Potęgę. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa jest pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 52 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie powierzenia i przyjęcia części zadania publicznego związanego 

z organizowaniem wojewódzkich przewozów pasażerskich – druk nr 188/19 wraz z autopoprawką, 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

25 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 
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Uchwała Nr XII/190/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

powierzenia i przyjęcia części zadania publicznego związanego z organizowaniem wojewódzkich 

przewozów pasażerskich stanowi załącznik nr 54 do protokołu.  

 

Punkt 15. 

Podjęcie uchwały w sprawie powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego 

w zakresie dróg publicznych – druk nr 196/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sali obecny jest  

Pan Sławomir Kotylak – Dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji. Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma, zatem o przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Opinia 

komisji jest pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 56 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Wobec braku uwag i pytań, 

projekt uchwały w sprawie powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego  

w zakresie dróg publicznych – druk nr 196/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

Za głosowało 25 radnych, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/191/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

powierzenia Gminie Sława prowadzenia części zadania publicznego w zakresie dróg publicznych 

stanowi załącznik nr 58 do protokołu.  
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni, 

ogłaszam przerwę w obradach jest godzina 13:34, przerwa będzie do godziny 14:00. Przypominam  

o komisjach. Szanowni Państwo, bardzo proszę szefów klubów o godzinie 13:45, o krótkie spotkanie  

u mnie w gabinecie. Bardzo proszę.  

 

przerwa 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

wznawiam obrady. 

 

Punkt 15a. 

Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia od Województwa Wielkopolskiego części zadania  

w zakresie organizacji publicznego transportu zbiorowego ze względu na planowany przebieg 

linii komunikacyjnej Leszno-Wschowa-Głogów (- Zielona Góra) – druk nr 201/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Czy w tej sprawie  

są wystąpienia klubowe? Proszę o zgłoszenia. Jeżeli nie ma, to o przedstawienie opinii Komisji 

Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę Przewodniczącego Pana Grzegorza Potęgę. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 59 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Grzegorz Michał Potęga: Komisja, 

która odbyła się w przerwie sesji jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag i pytań, projekt uchwały w sprawie przyjęcia od Województwa Wielkopolskiego części 

zadania w zakresie organizacji publicznego transportu zbiorowego ze względu na planowany przebieg 

linii komunikacyjnej Leszno-Wschowa-Głogów (- Zielona Góra) – druk nr 201/19, poddaję pod 

głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 
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przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/192/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

przyjęcia od Województwa Wielkopolskiego części zadania w zakresie organizacji publicznego 

transportu zbiorowego ze względu na planowany przebieg linii komunikacyjnej Leszno-Wschowa-

Głogów (- Zielona Góra) stanowi załącznik nr 62 do protokołu.  

 

Punkt 16. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie szczegółowych zasad, sposobu i trybu 

udzielania ulg w spłacie należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny, 

przypadających Województwu Lubuskiemu lub jego jednostkom podległym, warunków 

dopuszczalności pomocy publicznej w przypadkach, w których ulga stanowić będzie pomoc 

publiczną oraz wskazania organu lub osób uprawnionych do udzielania tych ulg – druk  

nr 197/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? 

Proszę o zgłoszenia. Jeżeli nie ma zgłoszeń, to o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów 

proszę Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 63 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie szczegółowych zasad, sposobu i trybu 
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udzielania ulg w spłacie należności pieniężnych mających charakter cywilnoprawny, przypadających 

Województwu Lubuskiemu lub jego jednostkom podległym, warunków dopuszczalności pomocy 

publicznej w przypadkach, w których ulga stanowić będzie pomoc publiczną oraz wskazania organu lub 

osób uprawnionych do udzielania tych ulg – druk nr 197/19, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

23 radnych za, 0 przeciw, 0 wstrzymujących się. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/193/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie szczegółowych zasad, sposobu i trybu udzielania ulg w spłacie należności 

pieniężnych mających charakter cywilnoprawny, przypadających Województwu Lubuskiemu lub jego 

jednostkom podległym, warunków dopuszczalności pomocy publicznej w przypadkach, w których ulga 

stanowić będzie pomoc publiczną oraz wskazania organu lub osób uprawnionych do udzielania tych ulg 

stanowi załącznik nr 66 do protokołu.  

 

Punkt 17. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2019 rok – druk nr 198/19, wersja 2. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? 

Proszę o zgłoszenia. Wobec braku zgłoszeń o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę 

Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa 

Lubuskiego na 2019 rok – druk nr 198/19, wersja 2, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych 

jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

20 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 69 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/194/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2019 rok stanowi załącznik nr 70 

do protokołu.  

 

Punkt 18. 

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2019-2033 – druk nr 199/19, wersja 2. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak:  Na sesji obecna jest Pani 

Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia klubowe? 

Jeżeli tak, to proszę o zgłoszenia. Nie ma zgłoszeń, zatem proszę o przedstawienie opinii Komisji 

Budżetu i Finansów Przewodniczącego Pana Marka Cieślaka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 71 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Marek Cieślak: Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Dziękuję bardzo.  

Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę o zgłoszenia. Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 – druk nr 199/19, wersja 2, poddaję pod głosowanie.  
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Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

22 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosu.  

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 73 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/195/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2019-2033 

stanowi załącznik nr 74 do protokołu.  

 

Punkt 19. 

Podjęcie uchwały w sprawie odstąpienia od rozpatrzenia skargi Pana Jana Ciborskiego  

na działanie Dyrektora Wojewódzkiego Ośrodka Ruchu Drogowego w Gorzowie Wlkp. – druk  

nr 189/19. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: I tutaj mamy autopoprawkę. 

Autopoprawka dotyczy wskazania prawnego, czyli jest Dziennik z 2019 r. pozycja 512 z późniejszymi 

zmianami, czy tak?  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 75 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Skarg Wniosków i Petycji Anna Synowiec: Tak 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Anna Synowiec – Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa Radnych ma uwagi lub pytania? Proszę  

o zgłoszenia. Wobec braku uwag, projekt uchwały w sprawie odstąpienia od rozpatrzenia skargi Pana 

Jana Ciborskiego na działanie Dyrektora Wojewódzkiego Ośrodka Ruchu Drogowego w Gorzowie 

Wlkp. – druk nr 189/19 wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za 

podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. 

22 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu.  
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Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/196/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

odstąpienia od rozpatrzenia skargi Pana Jana Ciborskiego na działanie Dyrektora Wojewódzkiego 

Ośrodka Ruchu Drogowego w Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 77 do protokołu.  

 

Punkt 19a. 

Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pani Janiny Kornatowskiej na działanie Zarządu 

Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze – druk nr 203/19. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Na sesji obecna jest Pani 

Anna Synowiec – Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Proszę o zgłoszenia. Nie ma. Czy Państwo Radni macie uwagi, pytania do projektu? Wobec 

braku uwag, projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi Pani Janiny Kornatowskiej na działanie 

Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze – druk nr 203/19, poddaję pod głosowanie.  

Kto z Państwa Radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. 

22 radnych za, 0 przeciw, 3 wstrzymało się od głosu. 

Stwierdzam, że uchwała została podjęta. 

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 79 do protokołu. 

 

Uchwała Nr XII/197/19 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 18 listopada 2019 r. w sprawie 

rozpatrzenia skargi Pani Janiny Kornatowskiej na działanie Zarządu Dróg Wojewódzkich w Zielonej 

Górze stanowi załącznik nr 80 do protokołu.  

 

Punkt 20. 

Przyjęcie protokołu z XI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni, 

przypominam, że protokół z XI sesji Sejmiku jest dostępny do wglądu na serwerze oraz podczas 

dzisiejszej sesji. Od czasu udostępnienia Państwu do wiadomości protokołu, nie zostały zgłoszone 

przez Państwa żadne uwagi. Przyjęcie protokołu z XI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa Radnych jest za przyjęciem protokołu, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

przycisk. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk. Kto się wstrzymał, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć przycisk. 

24 radnych za, 0 przeciw, 1 wstrzymał się od głosu.  

Stwierdzam, że protokół z XI sesji Sejmiku został przyjęty.  

Wynik głosowania stanowi załącznik nr 81 do protokołu. 

 

Punkt 21. 

Sprawy różne. 

 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo Radni, 

na stronie www.sejmik.lubuskie.pl w folderze: Budżet Województwa Lubuskiego zostały zamieszczone 

projekty uchwał oraz materiały, dotyczące budżetu województwa na 2020 rok. Projekt został 

przedłożony radnym zgodnie uchwałą Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie ustalenia trybu 

prac nad projektem uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego. Proszę o dogłębną analizę projektu 

budżetu na posiedzeniach poszczególnych komisji. Projektowi budżetu poświęcone też będzie 

szkolenie dla radnych, które odbędzie się w dniach 21 i 22 listopada, na które Państwa zapraszam.  

Czy w tej części sesji ktoś z Państwa Radnych chciałby zabrać głos? Proszę o zgłoszenia. Nie ma 

zgłoszeń. Zatem, Szanowni Państwo, pragnę poinformować, iż kolejna sesja Sejmiku odbędzie  

się 20 grudnia o godz. 10:00 w Sali Kolumnowej Sejmiku Województwa Lubuskiego. Będzie to bardzo 

ważna sesja, gdyż dotyczy uchwalenia budżetu na 2020 rok, a także z uwagi na to, że odbywa się  

w okresie przedświątecznym będziemy tradycyjnie już gościć Księdza Biskupa oraz Harcerzy  

z Betlejemskim Światełkiem i dzielić się opłatkiem. Na tę część na godzinę 14:00 zapraszam Państwa 

bardzo serdecznie do Palmiarni. O 10:00 spotykamy się tutaj, żeby obradować nad budżetem na 2020 

rok, natomiast o godzinie 14:00 na uroczystej sesji spotkamy się w Palmiarni.  

 

Punkt 22. 

Zamknięcie obrad XII sesji Sejmiku. 
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Przewodnicząca Sejmiku Województwa Lubuskiego Wioleta Haręźlak: Szanowni Państwo, 

zamykam obrady XII zwyczajnej sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2018–2023. Dziękuję 

Radnym, zaproszonym gościom i wszystkim obecnym za udział w jej obradach 

 

Protokół sporządzili:  

Natalia Szymborska-Łukasiewicz  

Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 

                  

      Obrady prowadziła:           

           

 

Przewodnicząca Sejmiku 
 
 
       Wioleta Haręźlak 

 

 

 

 

 

 

 

Wyłączenie jawności w treści (strony: 5,6,11,49,50) w zakresie danych osobowych na podstawie 

Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady (UE) 2016/679 z dnia 27 kwietnia 2016 r. w sprawie 

ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych osobowych i w sprawie swobodnego 

przepływu takich danych oraz uchylenia dyrektywy 95/46/WE (ogólne rozporządzenie o ochronie 

danych) (Dz. U. UE. L. z 2016 r. Nr 119, str. 1 z późn. zm.). 

Wyłączenia jawności dokonała Ewa Węgierkiewicz-Bieniarz 
 

 

 

 

 


